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ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 
ЖАНДАНА БЕРЕДІ

ТЕХНИКАЛЫҚ БАЙҚАУҒА 
ТЕМІРДЕЙ ТӘРТІП КЕРЕКТЕМІРДЕЙ ТӘРТІП КЕРЕК

ОТАНДЫҚ ҒЫЛЫМДЫ 
ДАМЫТУ МАҢЫЗДЫ

�аза�стан Президенті Баш��ртстан Рес-
пуб ликасыны� басшысы Радий Хабировты 
�абылдады. 

Қасым-Жомарт Тоқаев Астана мен Мәскеудің 
екіжақты байланыстарын нығайтуға �ңіраралық 
ықпалдастық елеулі үлес қосып отырғанын атап 
�тті. Осы орайда Башқұртстан Республикасы 
ерекше р�л атқарады.

– Қазақстан мен Ресей арасындағы жан-жақты 
қатынастарға тың серпін беру тұрғысынан алғанда 
бүгінгі сапарыңыздың мәні зор. Біз индустрия, 
агро�неркәсіп кешені және гуманитарлық салалардағы 
байланыстарымызды әртараптандыру үшін барынша 
күш саламыз, – деді Мемлекет басшысы.

Президент бірқатар келісімнің, соның ішінде 
үкіметтер деңгейінде қол қойылған ынтымақтастықтың 
2023-2024 жылдарға арналған жол картасының 
табысты жүзеге асырылып жатқанына назар аударды.

Мемлекет басшысы еліміздің �ңірлері мен 
Башқұртстан арасындағы тауар айналымының 

қарқынын оң бағалады. Былтырғы 11 айдың 
қорытындысы бойынша, сауда-саттық деңгейінің 
к�рсеткіші 350 миллион доллардан асты. Бұл ретте 
Қазақстан Башқұртстан Республикасының жетекші 
сауда серіктестерінің үштігіне кіреді.

+з кезегінде Радий Хабиров қазақ жерінде 
қонақжайлық к�рсеткені үшін Қасым-Жомарт 
Тоқаевқа алғыс айтты.

– Башқұртстан мен Қазақстан арасындағы 
қарым-қатынасты дамытуға ерекше мән беретініңізді 
білеміз. Менімен бірге үлкен делегация келді. 
2-3 жылдың ішінде біз тауар айналымы мен 
�неркәсіп кооперациясының к�лемін айтарлықтай 
ұлғайттық. Бүгін «Қазақстан – Башқұртстан» 
форумын аштық. Біз үшін Қазақстан – ең басты 
серіктес. Біз мұнда �зімізді еркін сезінеміз, – деді 
Радий Хабиров.

Кездесуде сауда-экономикалық, мәдени-
гуманитарлық, �неркәсіп және �зара мүддені 
к�здейтін басқа да салалардағы ынтымақтастықты 
жандандыруға баса мән берілді.

 АРАМЗА СХЕМА – 
АДАМДАР 
МІРІНЕ ҚАУІП

Үкіметтің бұған бармасқа амалы жоқ. 
Қазақстанда техникалық байқаудан 

жалған �ту оқиғалары қарқынды 
к�бейіп барады. Салдарынан «Ұлттық 
ақпараттық технологиялар» АҚ 
хабарлауынша, былтырғы жылдың 
10 айында ғана 3 мыңнан астам 
диагностикалық картаның 
күші жойылған. Себебі оларда 

автомобильдерді техникалық 
байқау қағидаларының бұзылғаны 

әшкереленді.

Схема қарапайым: к�лігі әбден к�нерген, 
сондықтан оның бұл тексерістен �тпесін түсінген 
қожайыны к�збояушылыққа барады. Интернеттен, 
әлеуметтік желіден бұл проблеманы «бармақ 
басты, к�з қысты» жолмен шешіп беретін 
тексеріс бекеттерін іздейді. Ондай орталыққа 
автомобильмен бару да талап етілмейді. Тек 
фотосын және деректерін сұратқан т�лемімен қоса 
жіберсе болғаны. Aрі қарай техбайқау «маманы» 
«Техбайқау» бірыңғай ақпараттық жүйесіне 
к�ліктің мәліметтерін енгізіп, диагностикалық 
картасын табыс етеді.

(Жалғасы 4-бетте)

Мемлекет басшысы !лтты� "ылым ака-
демиясыны� президенті А�ылбек К&ріш-
баевты �абылдады. 

Кездесу барысында отандық ғылымды дамыту 
мәселелері талқыланды.

Мемлекет басшысы былтыр жаңа мәртебе берілген 
Ұлттық ғылым академиясы отандық ғалымдардың 
күш-жігерін біріктіріп, ғылым мен экономикаға 
нақты пайда әкелетін жаңалықтар енгізуге ерекше 
мән беруге тиіс екенін атап �тті.

Қасым-Жомарт Тоқаев Ұлттық ғылым акаде-
миясының жаңа мүшелерін сайлау процесін жеделдету, 
Академия жұмысына талантты жас ғалымдар мен 
жаңа мамандарды кеңінен тарту қажет екеніне назар 
аударды.

Сонымен қатар Президентке Ақылбек Күрішбаев 
�зі басқаратын Қазақ ұлттық аграрлық зерттеу 

университетінің ғылыми зерттеулерін және агро-
�неркәсіп саласын жетілдіруге бағытталған жұмыстарын 
таныстырды.

Мемлекет басшысының пікірінше, оқу орны-
на зерттеу университеті мәртебесінің берілуі 
аграр лық сектордағы ғылыми әзірлемелерді 
нақты �ндіріске енгізуге, ғылыми зерттеулердің 
нәтижесін коммерцияландыруға мүмкіндік 
береді.

Кездесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев 
жаңа міндеттерді ескере отырып, Ұлттық ғылым 
академиясын дамыту стратегиясы мен жұмыс 
жоспарын пысықтауды тапсырды. Сонымен қатар 
Қазақстан ғылым академиясының негізін қалаған 
Қаныш Сәтбаевтың 125 жылдығына арналған іс-
шараларды жоғары деңгейде ұйымдастыру маңызды 
екенін айтты.

«Темір т�лпар-
ларды» техникалы� 

тексеріс саласында кезек-
ті реформа басталды. Оны� 

аясында мемлекеттік ба�ылауды 
к&шейту, техбай�ау стансаларын 

��ру ісін к&рделендіріп, оны ашуды 
�азіргі хабарландыру тәртібінен р��-

сат алу"а ауыстыру және бас�а да 
жа�ашылды�тар к1зделген. Сон-
дай-а� б�л тексерістен к1ліктерді 

жал"ан т&рде, �ашы�тан 1ткізе 
салатын операторлар"а 

�атысты айыпп�л арт-
тырылады.

БҮГІНГІ ӘН 
БҰРЫНҒЫ ӘННЕН ӨЗГЕРЕК...

БЕТ
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ЖЕЛ БІЛЕ МЕ ҰШАРЫН, 
ЕЛ БІЛЕ МЕ?

БЕТ
4

ДӘРІГЕРГЕ – 8,5 МИЛЛИОН 
КӨТЕРМЕАҚЫ

Мәжіліс спикері Ерлан �ошановты� т1ра"алы"ымен кеше Пар-
ламент Мәжілісіні� кезекті жалпы отырысы 1тті. Б�л жол"ы �арал"ан 
за� жобаларыны� жа�ашылды�тары к1п екендігін атай кету керек. 
Соны� бірі – «�аза�стан Республикасыны� кейбір за�намалы� ак-
тілеріне денсаулы� са�тау мәселелері бойынша 1згерістер мен то-
лы�тырулар енгізу туралы» за� жобасы. Б�л ��жат �абылдан"ан 
жа"дайда дәрігер &шін о�тайлы, зардап шеккен нау�ас &шін �олайлы 
ахуал туында"алы т�р. Осылайша, «AMANAT» партиясы сайлауалды 
уәдесін орындады. Десе де, бәрін басынан басталы�.  

СОТ ЖҮЙЕСІНЕН ЦИФРЛАНДЫРУҒА ДЕЙІН...
Күн тәртібінде 6 заң жобасы қаралды. Олар – сот жүйесі мен судьяларының 

мәртебесі, мәдениет және білім беру, қаржы нарығын дамыту және қаржылық 
қызметтерді тұтынушылардың құқықтарын қорғау, байланыс, цифрландыру 
және ақпараттандыру саласының инвестициялық ахуалын арттыру, денсаулық 
сақтау туралы заң жобалары және Литва мемлекетімен арадағы хаттаманы 
ратификациялау. Палата депутаттары байланыс, цифрландыру және ақпараттық 
технологиялар саласындағы инвестициялық ахуалды жақсарту мәселелері бойынша 
заң жобасын бірінші оқылымда мақұлдады. Экономикалық реформа және �ңірлік 
даму комитетінің хатшысы Екатерина Смышляева байланыс, цифрландыру 
және ақпараттандыру саласының инвестициялық ахуалын арттыру мәселелері 
бойынша түзетулер Мәжіліс депутаттарының бастамасымен әзірленгенін айтты. 
Заң жобасы – еліміздегі цифрлық дамуды құқықтық қамтамасыз етуге қатысты 
Мәжілісте жүргізіліп жатқан жүйелі жұмыстардың бір б�лігі. Ол байланыс саласын 
дамыту, цифрландыруды арттыру және инновацияны қолдауға бағытталған үш 
блоктан тұрады.

(Жалғасы 2-бетте)
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(Басы 1-бетте)

«Заң жобасында радиожиілік спектрін 
қайта қарау, байланыс инфрақұрылымы 
үшін орындарды бас жоспарларға енгізу 
және байланыс қажеттіліктері үшін 
аумақтарды резервтеу, байланыс желілері 
мен құрылыстарын орналастыру орын-
дарына операторлардың тең қол жет-
кізуін заңнамалық бекіту және ұлттық 
заңнамаға инновацияның тәжірибелік 
құқықтық режимдерін енгізу және тағы 
басқа шаралар к$зделген. Заң жобасында 
салалық шешімдерді цифрландыру үшін 
құқықтық жағдайлар да енгізіледі. 
Мысалы, жаңа туған нәрестелерге ЖСН 
тағайындау», – деді Е.Смышляева.

Оның айтуынша, заң жобасы қабыл-
данса, байланыс желілерінің құрылысы 
жеделдеп, қызмет к$рсету сапасы артып, 
қамту аймағы кеңейеді. Бұл ретте, байла-
ныс операторлары арасындағы бәсеке-
лестік дамиды. Жаңа спутниктік байла-
ныстар жұмыс істей бастайды, инвес-
тициялық ахуал жақсарып, экономика-
дағы инновацияның үлесі артады. Тал-
қылау қорытындысы бойынша, депутат-
тар заң жобасын бірінші оқылымда 
мақұлдау туралы шешім қабылдады. 
Жобаны одан әрі талқылау жұмыс тобын-
да жалғасады.

«Кеңжолақты интернет желісіне қол 
жеткізу – әлеуметтік саланы дамыту 
және азаматтарымыздың $мір сүру 
сапасын арттыру үшін басты шарт. 
Еліміздегі 7 826 мектептің 7 750-і интер-
нет желісіне түрлі технологиялармен 
қосылғанына қарамастан, тек 5 073 
мектепте интернет жылдамдығы меди-
циналық-әлеуметтік сараптама (М;С) 
ұсыныстарына сәйкес келеді. 1 043 мек-
тепте интернет желісіне қол жеткізу 
жылдамдығын арттыру үшін техникалық 
мүмкіндік бар, 1 643 мектепте мұндай 
мүмкіндік жоқ. Қосымша инфрақұрылым 
қажет. Осы мақсатта заң жобасында 
байланыс инфрақұрылымын жақсартуға 
және сапасын арттыруға, соның ішінде 
мектептер үшін, бірқатар нормалар 
ұсынылып отыр», – деді депутат Жұлдыз 
Сүлейменова.

Жалпы отырыста Мәжіліс, сондай-ақ 
1994 жылғы 9 тамыздағы Қазақстан мен 
Литва арасындағы азаматтық, отбасылық 
және қылмыстық істер бойынша құ-
қықтық к$мек және құқықтық қаты нас-
тар туралы шартқа $згеріс енгізу туралы 
хаттаманы ратификациялады.

«Хаттама құқықтық к$мек к$рсету 
кезінде қатынастарды жүзеге асыратын 
тараптардың құзыретті мекемелерін 
айқындау ж$ніндегі $кілеттіктерді 
ұлттық деңгейге беру б$лігінде шарттың 
4-бабын $згертуді к$здейді. Құжатты 
ратификациялау Қазақстан мен Литва 
азаматтарының құқықтарын қорғауға 
бағытталған азаматтық және қылмыстық 
істер бойынша құқықтық к$мек к$рсету 
саласындағы екіжақты ынтымақтастықты 
одан әрі нығайтуға ықпал етеді», – деді 
;ділет министрі Азамат Есқараев. 

 Депутат Асқар Садықов қосымша 
баяндамасында ұлттық заңнамаға сәйкес 
мемлекеттік органдардың құзыреті және 
олардың атаулары $згеруіне байланысты 
бірнеше $зара к$мек туралы келісімдерге 
осыған ұқсас $згерістер енгізілетінін 
айтты. 

Осы күні Мәжіліс «ҚР Сот жүйесі мен 
судьяларының мәртебесі туралы» 
Конституциялық заңға $згерістер мен 
толықтырулар енгізу туралы» Консти-
туция лық заң жобасы бойынша Парла-
мент палаталарының бірлескен комис-
сиясының құрамын сайлады. Оған Абзал 
Құспан, Снежанна Имашева, Үнзила 
Шапақ енді. Сондай-ақ Мәжіліс коми-
теттері мәдениет және білім беру мәсе-
лелері бойынша және қаржы нарығын 
дамыту мен қаржылық қызметтерді 
тұтынушылардың құқықтарын қорғау 
мәселелері бойынша заң жобасын 
жұмысқа алды.

САҚТАНДЫРЫЛСАҢ, 
САҚТАРМЫН ДЕГЕН...

Сонымен, халық қалаулылары 
Мемлекет басшысының тапсырмасы 
аясында Үкімет әзірлеген денсаулық 
сақтау мәселелері бойынша түзетулерді 
екінші оқылымда қабылдап, Сенаттың 
қарауына жолдады. Заң жобасымен 
жұмыс істеу барысында депутаттар оның 
жекелеген нормаларын нақтылайтын 
және маз мұнын жақсартатын бұл 
түзетулерді $з дері енгізген болатын. Заң 
жобасының негізгі ережелері туралы 
жұмыс тобының жетекшісі Гүлдара 
Нұрымова баяндады.

«Бұл құжатта негізгі екі бағыт қарас-
тырылған. Біріншіден, медицина 

қызметкерлерінің әлеуметтік кепілдік-
терін күшейту және әл-ауқатын арттыру 
бойынша біршама $те маңызды нормалар 
бар. Осыдан екі жыл бұрын Мемлекет 
басшысы медицина қызмет кер лерінің 
мәртебесін арттыру бойынша $те 
маңызды тапсырмалар берген болатын. 
Осы мақсатта мектепке дейінгі балалар 
ұйымдарында орын б$лу кезінде 
медицина қызметкерлерінің балаларына 
басым құқық беру, қызметтік міндеттерін 
атқару нәтижесінде қаза тапқан немесе 
мүгедектігі белгіленген медицина 
қызметкерлерінің балаларына жоғары 
оқу орындарына мемлекеттік білім беру 
грантын бере отырып, конкурстан тыс 
қабылдау, медициналық мамандық 
бойынша әскери қызмет $ткеру құқығын 
беру немесе әскери қызметке шақыруды 
кейінге қалдыру ж$ніндегі нормалар к$з-
делген. Сондай-ақ уәкілетті органдардың 
медициналық к$мек к$рсету стандарт-
тарын $згерту, медицина қызметкерлерін 
даярлау мен қайта даярлаудың білім беру 
бағдарлама ларын жетілдіру ж$нінде одан 
әрі шаралар қабылдау тәртібі рег-
ламенттелген.

Екінші бағыт – медицина қызмет-
керлерінің сақтандырылуы. Сақтандыру 
ұйымдарына сақтандыру жарналарын 
т$леуді денсаулық сақтау субъектілері 
ғана жүзеге асыратын болады. Сақтан-
дыру жағдайлары кезіндегі пациенттердің 
$тініштерін қарау тәртібі мен сақтандыру 
т$лемдерінің к$лемдері белгіленді. Бұдан 
басқа, заң жобасында вейптерді әкелуге, 
$ндіруге, сатуға және таратуға толық 
т ы й ы м  с а л у,  ә с к е р и  м е д и ц и н а 
қызметкерлерінің қызметін жетілдіру, 
медициналық к$мек к$рсету кезінде 

клиникалық хаттамаларды ұсыныстар 
ретінде қолдану ж$ніндегі нормалар 
к$зделген», – деді Гүлдара Нұрымова.

Бұл заң жобасын б$лек қарастырып 
отырғанымыз тегін емес. Олай дейтініміз, 
аталған құжат қабылданған жағдайда 
дәрігер үшін оңтайлы, зардап шеккен 
науқас үшін қолайлы ахуал туындағалы 
тұр. Мәселен, медицина кадрларының 
тапшылығын қысқарту үшін ауылға 
жұмыс істеу үшін келетін медицина 
қызметкерлеріне 100 ең т$менгі жалақы 
м$лшерінде біржолғы ақшалай т$лемді 
жүзеге асыру ж$ніндегі нормалар 
қабылданған. Мәжілістің бұл жолғы 
жалпы отырысының бір сүйінші хабары 
– осы. 

«AMANAT» партиясы сайлауалды 
бағдарламасының шеңберінде біз ауылға 
баратын жас мамандарға, соның ішінде  
медицина қызметкеріне 100 ең т$менгі 
жалақы м$лшерінде біржолғы ақшалай 
т$лем т$леуге қаржы б$лдіру туралы уәде 
берген болатынбыз. Ал бұл к$рсеткіш 
бізде биылдан бастап 85 000 теңге боп 
$скенін ескерсек, к$терме ақының 
жалпы сомасы – 9 миллионға жуық ақша 
болмақ. Ең т$менгі жалақыға байлап 
отырғанымыз да $те маңызды, $йткені 
бұл сома алдағы жылдарда бұдан да $се 
түсуі әбден мүмкін. Біздің мақса тымыз 
– медицина саласындағы маман дарды 
қолдау, ауылдағы денсаулық сала сын 
дамыту және кадр жетіспеушілігін шешу. 
Одан б$лек, «Дипломмен ауылға» 
к$термеақысы бар, басқа да жеңілдетілген 
несиесі бар, олардың бәрін ешкім алып 
тастаған жоқ. Бұл ауыл үшін де, жас ма-

ман үшін де үлкен к$мек болмақ. Ен деше 
«AMANAT» партиясы $з уәдесін орын-
дады деп сеніммен айта аламын», – дейді 
;леуметтік-мәдени даму коми тетінің 
т$рағасы Асхат Аймағамбетов.

Заң жобасынан сүйіншілер тағы бір 
жаңалығы – медицина қызметкерлерінің 
кәсіптік жауапкершілігін міндетті 
сақтандыру тетігінің жетілдірілгені. Атап 
айтқанда, енді дәрігердің қателігінен 
зардап шеккен пациенттер бұрынғыдай 
жылдап сотқа сабылып, Денсаулық 
сақтау министрлігіне дейін қуынбайтын 
бо лады.

«Дәрігерлердің қызмет к$рсету бары-
сында егер бір азаматтардың денсау-
лығына нұқсан келтірілсе, онда ол аза-
матқа сол келтірілген нұқсанның қаржы-
лай $темақысы беріледі. Бұл $те маңыз-
ды. Pйткені қазіргі жүйе қандай? Денсау-
лығына нұқсан келген азамат сотқа жү-
гінеді. Ал бұл – $те қиын бюрократиялық 
жүйе. Сот процестері ұзақ жылдарға 
созылып кетіп жатады. Сондықтан 
сауаттылыққа байланысты, уақытқа 
байланысты оған кез келген адам бара 
бермейді. Осы ретте, біздің алдымызда 
тұрған мәселе – тепе-теңдікті сақтау. Бір 
жағынан, дәрігерді сотқа сүйреп, оның 
негізгі жұмысын жүргізуге кедергі 
келтірмеу. Заңмен қудалап, Денсаулық 
министрлігіне дейін жамандап қуынбау. 
Екінші жағынан, біздің азаматтарды 
қолдау. Шындығына келгенде, науқастың 
мақсаты дәрігерді заңмен қудалау емес, 
$темақысын алу ғой. Яки, енді зардап 
шеккен азамат шағым жазған кезде әр 
медициналық ұйымның деңгейінде 
тәуелсіз эксперттік комиссиялар құ-
рылады. Ол оқиға болған жер республика-
облыс-аудан деңгейін дегі мекемелер 
болуы мүмкін. Сол комиссия дереу ше-
шім шығарып, зардап шегушімен 
мақұлдап, оны сақтандыру компания-

сына жібереді. Ал сақтандыру ком-
паниясы к$п ұзатпай науқастың шотына 
$темақысын аударады. Бұл процестер 
баяғыдай жылдап емес, бас-аяғы бір 
аптада $туі  ықтимал.  Медицина 
қызметкерлерінің кәсіптік жауапкер-
шілігін міндетті сақтандыру дегеніміз, 
бұл – дүниежүзінде бар жүйе», – дейді 
Мәжіліс депутаты Асхат Аймағамбетов.

Оның айтуынша, сақтандыру к$лемі 
келтірілген шығынды толық $тейтін 
болады. Тіпті, қазіргі сот практикасында 
т$леніп жүрген сомалардан әлдеқайда 
жоғары болмақ.  Мәселен,  І  топ 
мүгедектігіне әкелетін болса, 800 АЕК 
болмақ және күрделілігіне қарай одан 
т$мендей бермек. Pтемақы ішінде 
емделу, дәрі-дәрмек шығындары да 
қарастырылмақ. Бұл тұста айта кететіні, 
егер дәрігердің әрекетінде қылмыстық 
заңнамаларда к$зделген құрам болатын 
болса, оның жауапкершілікке тар-

тылатыны екібастан. Ондай жағдайда да 
$темақы соттың үкімін күтіп отырмай, 
қысқа уақытта беріледі. Заң жобасында 
одан да б$лек, қарастырылып отырған 
жаңашылдықтар к$п. Соның бірі – елі-
мізде бірінші рет денсаулық сақтау сала-
сындағы ерекше еңбегі үшін біржолғы     
1 000 айлық есептік к$рсеткіш т$ленетін 
«Қазақстан Республикасының Еңбек 
сіңір ген дәрігері» құрметті атағы таға-
йын далып отырғаны. Дәл осылай меди-
цина қызметкерлерінің мәртебесін арт-
тыру мақсатында біржолғы 500 айлық 
есептік к$рсеткіш к$лемінде т$лей оты-
рып, «Pз мамандығының үздігі» атағын 
беру де к$зделуде.

ДЕПУТАТ САУАЛЫ – 
УАҚЫТ ТАЛАБЫ

Осы күні халық қалаулылары тарапы-
нан жауапты ведомстволар мен орган-
дарға 24 депутаттық сауал жолданды. 
Соның бірқатарына ғана тоқталып $тсек, 
Қазақстанның Еңбек Ері, «AMANAT» 
пар тиясы фракциясының мүшесі 
Бақтықожа Ізмұхамбетов Бас прокурор 
Берік Асы ловқа жолдаған сауалында 
Атырау қала сын дағы коммуналдық 
базардың жағ дайына тоқталды.

«Жергілік ті бюджеттен ауыл шаруа-
шылығы $ндірістік кооперативі арқылы 
б$лінген қаржыға 2015 жылы коммунал-
дық базар салынды. Pкінішке қарай, осы 
базар 2021 жылдың 8 сәуірінде сенімдік 
басқару арқылы сатылуы заңдастырылған. 
Онан кейінгі жылдарда бұрынғы арзан 
баға жойылған. ;кімшіліктің халықтың 
қаржысына (пайызсыз несиеге) салған 
базарын халық кері қайтаруды талап етіп, 
облыстың қазіргі жаңа басшысы оны 
орындаған. Бірақ базарды алған іскер 
халықтың базарын $зінде қалдыру үшін 
әлі соттасуда. Таңғаларлығы, күмәнді 
себептермен бұл іс жалғасуда. Бір кезде 
қала халқы кезекке тұрып, арзан тамақ 
жинайтын базар қолды болып, халыққа, 
яки қала меншігіне кері қайтарылу ісі 
бітпей отыр. Азық-түлік қауіпсіздігін 
қамтамасыз етіп, халықтың әлеуметтік 
жағдайы үшін жасалған «Сарайшық» 
базарының халық иг іл іг іне  кері 
қайтарылуын заңдастыруыңызды 
сұраймыз», – деді аманаттық депутат.

Одан кейінгі кезекте Мәжілістегі 
белсенді депутаттардың бірі – Бақытжан 
Базарбектің Премьер-Министр ;лихан 
Смайыловқа жолдаған сауалын атап 
$туге болады. Ол күні кеше Алматыда 
болған жер сілкінісіне Үкіметтің назарын 
аудартты.

«Алматылықтар орын алуы мүмкін 
жер сілкінісі туралы хабарлама алмады. 
Тұрғындар басында әбігерге түсті. Бойын 
үрей билеген халық жапатармағай сыртқа 
ұмтылды. Тіпті, к$пқабатты үйлердің 
терезесінен секіруге дейін барды. К$лік-
терімен қала сыртына шығып кетпек 
бол ғандарда есеп жоқ. Оның соңы ұзын-
сонар кептеліске ұласты. Бұл – еліміздің 
ең үлкен қаласы, жан-жақты дамыған, 
инфрақұрылымы мықты Алматыдағы 
жағдай. 

Абырой болғанда, ғимараттар құла-
мады, адам шығыны жоқ. Десе де, мұн-
дай жағдайдың қайталанбасына кім ке-
піл?! ;сіресе, еліміздің таулы аймақ-
тарында, жерасты қазынаны $ндіріп 
жатқан $ндірісті $ңірлерде зілзала қаупі 
жоғары. Сондықтан Т$тенше жағдай 
ми нис трлігі мен басқа да тиісті мекеме-
лердің зілзаладан қорғану бойынша 
жұмыстарын мұқият қайта қараған ж$н. 
Сонымен бірге тұрғындар арасында да 
зілзаладан қорғану шаралары бойынша 
оқу, жаттығу жұмыстарын жүйелі түрде 
жүргізіп отыру керек. Фейк ақпараттарға 
сенгіш халықты қорқыныш биледі. Бар-
лық жағдай да $тірік ақпарат тез тарап 
кететіні бар. Азаматтар тек ресми ақпа-
рат ты ала білуі қажет, әрбір тараған мате-
риалды жан-жақты тексеруіміз керек. 
Сол үшін бізде апатқа дайын болатындай 
мәдениет қалыптасуы тиіс», – деді ол.

Осы ретте, жер мәселелері бойынша 
маманданған заңгер қысқа уақытта 
келесідей шараларды қабылдауды ұсына-
ды. Олар – тектоникалық жарықтардың, 
сел және топырақ к$шіні үстіндегі аумақ-
тан жер телімін беруді заң жүзінде тыйым 
салу, одан қалды сондай аймақтардың 
маңына құрылыс жүргізуге рұқсат бермеу, 
мәслихаттар пен әкімдіктерге қала аума-
ғына құрылыс жүргізу ережесін жасап 
шығару және бекітуде қосымша құзіретке 
ие болатын ерекше статус беру, жобалық-
сметалық құжаттаманы мемлекеттік 
сараптау шеңберінде дірілмен сынау 
тәсілін пайдалана отырып, салынған 
объектіге міндетті сейсмикалық аудит 
жүргізу және объектіні пайдалануға 
қабылдау сатысында қайталама сейс-
мика лық аудит жүргізу тәжірибесін ен-
гізу, жер учаскелерін, жерге орналастыру 
жобаларын, жобалық-сметалық құжат-
таманың мемлекеттік сараптамасы мен 
қала құрылысы сараптамасының мате-
риал дарын беру кезінде ТЖ саласындағы 
уәкілетті органдармен, сейсмикалық 
қызметтермен және ғылыми инсти-
туттармен (ҚазҚСҒЗИ) материалдарды 
келісу тәжірибесін енгізу және Алматы 
қаласы маңындағы тау баурайларына 
к$пқабатты, тіпті 2 қабаттан биік тұрғын 
үй құрылысын салуға тыйым салу. Сү-
йініші мен күйініші қатар естілген кешегі 
жалпы отырыста одан да $зге депутаттар 
тиісті орындарға депутаттық сауалын 
жолдады. Оны к$зі қарақты оқырман 
БАҚ пен интернет беттерінен, әлеуметтік 
желі мен видеохостингтерден к$ріп-біліп 
отырған болар.

ДӘРІГЕРГЕ – 8,5 МИЛЛИОН 
КӨТЕРМЕАҚЫ
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Сарапшылар әлемдегі жағдай 
Қазақстанды айналып �тпейтінін, 
ал жаһандық тәуекелдер дәл 
қазір Давостағы Дүниежүзілік 
экономикалық форумда талқыланып 
жатқанын атап �тті.

«AMANAT» партиясының 
Атқарушы хатшысы Дәулет Кәрібек 
әлемдік қоғамдастықтың алдында 
климаттың �згеруі, жалған ақпарат 
пен фейктер, сондай-ақ қоғамның 
әлеуметтік-саяси поляризациясы 
сынды үш негізгі тәуекел тұрғанын 
атап �тті.

«Бұл тәуекелдер Қазақстан үшін де 
�те �зекті. Климат �зге ріп, аномалды 
аптап ыстық күн дер жиі тіркеле 
бастады. Ин тернет қолданушылар түрлі 
жал ған ақпаратқа сенеді. Оның анық-
қанығын тексермейді. Телефон арқылы 
әрекет ететін алаяқтар саны азаймай 
жатыр. Қоғам поляризацияланып, қы-
зығушылықтарына қарай топтасуда. 
3ділдік орнатуға деген сұраныс арта 
түсті. Сондықтан «AMANAT» партиясы 
Мемлекет басшысының қоғамдық 
тірегі бола отырып, Президенттің саяси 
және экономикалық реформаларын 
жүзеге асыруға жан-жақты атса-
лысуда», – деді ол.

Қоғамдық саясат институты 
директорының орынбасары Серік 
Ахметжанов «Маңызды оқиғалар: 
2023-тен 2024-ке» сараптамалық 
сауалнаманың нәтижесін ұсынды. 
Оған еліміздің барлық �ңірінен 600-
ге жуық сарапшы қатысты. Зерттеу 
нәтижесіне сәйкес, саяси салада 
сарапшылардың 75%-ы АЭС салу 
мәселесін референдумға шығаруды 
аса маңызды оқиға деп санайды. 
3леуметтік саладағы ең маңызды оқиға 
«Ұлттық қор – балаларға» жобасын 
жүзеге асыру саналады. Сауалнамаға 
қатысқан сарапшылардың 61,3%-ы 
бұған сенімді. Экономика саласында 
сарапшылардың 57,8%-ы 2024 жылдың 
басты оқиғасы мемлекеттік сатып 
алу жүйесін �згерту жұмысы болады 
деген ойда.

«Орталық пен аймақ арасында 
қабылдау мәселесінде белгілі бір 
айырмашылық бар. Сараптамалық 
тұрғыдан алатын болсақ, орталық үшін 
«Ұлттық қор – балаларға» жобасын 
жүзеге асыру жұмысы маңызды 
болса, �ңірлерде «Жайлы мектеп» 
және «Ауылдық денсаулық сақтауды 
жаңғырту» жобалары �зекті болып 
отыр. Сонымен қатар сауал жүргізілген 
азаматтардың 52%-ы «Ауыл аманаты» 
жобасының маңызын ерекше атап 
�тті», – деді ол.

Сыртқы саяси трендтер мен
болжамдар туралы Мәжіліс де-
путаты, Халықаралық істер, қор-
ғаныс және қауіпсіздік коми тетінің 
т�рағасы, «AMANAT» фрак ция-
сының мүшесі Айгүл Құспан 
айтып берді. Спикер 2024 жылы 
Қазақстан бірқатар халықаралық 
ұйымға т�рағалық ететінін, сон-
дықтан сыртқы саяси бағыт барынша 
қызықты болатынын атап �тті. 
Депутаттың пікірінше, әділдік ор-
натуды к�здейтін қазақстандық 
тренд біртіндеп жаһандануда. Яғни, 
Шанхай Ынтымақтастық Ұйымы 
аясындағы «3ділетті әлем мен келісімді 
жақтайтын дүниежүзілік бірлік 
туралы» бастаманы айтуға болады. 
Парламентарий Түркі мемлекеттері 
ұйымының (ТМҰ) маңызына жеке 
тоқталды.

«Ұйымды құруға бастамашы бол-
ған және негізін қалаған мем лекеттің 
бірі – Қазақстан. Оған осы жылы 
еліміздің т�рағалық етуі – ұйымды 
одан әрі институционалдық тұрғыда 
дамытуға бағытталған. Болашақта 
біз ТМҰ-ны күшті түркі геосаяси, 
геоэкономикалық және �ркениеттік 
бірлестік ретінде к�реміз. Осыған 
байланысты Президент Қазақстанның 
ұйымға т�рағалығы «Түркі дәуірі!», 
яғни TURKTIME! ұранымен �тетінін 
мәлімдеді», – деді ол.

Ал Мәжіліс депутаты, «AMANAT» 
фракциясының мүшесі Айдос Сарым 
жергілікті �зін-�зі басқаруды дамыту 

мәселесі басты үрдіске айналатынын 
атап �тті. Ауылдық округ әкімдерінің 
сай лауы және 45 аудан әкімін қанат-
қақты режимде сайлау науқаны осы 
бағыттағы алғашқы қадамдар саналады. 

«Мақсат – қажетті заңдарды 
қабылдау. Бұл істе «AMANAT» ше-
шуші р�л атқарады. Жаңа заңдар 
жаңа мәдениетті дамытудың инс-
ти туционалдық базасына айналады. 
Мұнда к�п нәрсе, әрине халықпен 
қаншалықты дұрыс қарым-қатынас 
орнататынымызға байланысты 
болмақ», – деді ол.

Sз кезегінде Л. Гумилев атын дағы 
Еуразия ұлттық университетінің 
проректоры Ләззат Нұрқатова жастар  
мәселесіне, еліміздегі де мографиялық 
жағдайға тоқталды.

Талқылауға Еуразиялық ин-
теграция институтының директоры 
Оразғали Селтеев, электоралды 
оқыту орталығының басшысы 
Жанар Бұқанова, парламентаризм 
институтының атқарушы директоры 
Жанар Т�лендинова, экономист 
Айдархан Құсайынов, «Жастар» 
ғылыми-зерттеу орталығының 
директоры Айсұлу Ерниязова және 
тағы да басқа азаматтар қатысты.

Қоғамдық саясат институтының 
бас сарапшысы, сараптамалық 
талқылау модераторы Ерлан Ахмеди 
іс-шараны қорытындылай келе, жаңа 
саяси мәдениет пен ашық пікірталас 
қалыптастыру – TALQYLAU диалог 
алаңының бұлжымас міндеті екенін 
атап �тті.

Еске сала кетейік, TALQYLAU 
диалог алаңын құру бастамасы 
былтыр 1 наурызда «AMANAT»-тың 
кезектен тыс съезінде партиялық 
трансформация бағдарламасындағы 
тармақтардың бірі ретінде айтылды. 
Азаматтарды толғандырған �зекті 
мәселелерді шешу бойынша ұсы-
ныстар әзірлеу үшін сарапшылар, 
депутаттар, мемлекеттік органдар 
мен ҮЕҰ �кілдері аталған алаңда 
тұрақты негізде бас қосады.

Биыл «АМАNАТ» партия-
сыны� «�арызсыз �о�ам» 
жобасы аясында 750 мы��а 
жуы� адам �аржылы� сауат-
ты арттыру курсынан %теді. 
Б*гін халы�ты� �аржылы� 
сауатын арттыратын маман-
дарды о�ыту ж/мысы бастау 
алды. Олар 5 а�паннан бас-
тап елімізді� барлы� айма-
�ында тренинг %ткізеді. 

Астанада біліктілікті арттыру 
курсынан �ту және аудиториямен 
жұмыс істеудің тәжірибелік дағ-
дысын дамыту мақсатында 150 
қаржылық сарапшы бас қосты. 
Олар – халықтың қаржылық 
сауа  тын арттыруға арналған «Қа-
рыз  с ыз қоғам» жобасының бола-
шақ дәріс оқушылары. Партия 
Хат шысы Эльдар Жұмағазиев 
Мем лекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтың «3ділетті 
Қа зақстанның экономикалық 
бағдары» атты халыққа Жол-
дауын да жобаның тиімділігі атап 
�тіліп, Президент оның ауқымын 
кеңейтуді тапсырғанын айтты.

«Биыл қаржылық сауаттылық 
негізін мектеп қабырғасынан 
бас тап оқытуды жоспарлап отыр-
мыз. Ол үшін Үкіметпен бірлесіп 
оқушыларға, колледждер мен 
жоғары оқу орындарының сту-
дент теріне арналған оқу құрал-
дары әзірленеді. Жобаның ауқы-
мын кеңейту мақсатында еліміз-
дің барлық �ңірінде 750 мың 
адамды, оның ішінде 100 мың 
студент пен 550 мың оқушыны 
оқыту жоспарлануда», – деді 
Эльдар Жұмағазиев.

«Қарызсыз қоғам» жобалық 
кеңсесінің жетекшісі Ақмарал 
Бекмұрзаева �тініш берушілерді 
іріктеу кезінде 90 күннен астам 

мерзімі �ткен несиесі бар аза мат-
тарға басымдық берілетінін 
айтты.

«Бүгінде еліміздегі эконо ми-
калық белсенді халықтың 77%-да 
несие бар. Ал 1,7 млн адамның 
несие т�леу мерзімі �тіп кеткен. 
Біз тек сан мен санауды үйретіп  
қоймай, таңдау жасау еркіндігіне 
жол ашамыз. Sйткені қаражатты 
қалай басқару керек екенін біл-
ген соң сіз жай �мір сүріп қана 
қой май, алдағы күнге жоспар да 
құра аласыз. Біздің жоба –  қар-
жылық тәуелсіздіктің кілті», – 
деді ол.

Қаржылық сауаттылық ж�-
нін дегі сарапшы, тренер Жандос 
3зімбайдың айтуынша, тың дау-
шылар арасында түрлі жағдайға 
тап болған жандар бар. Алайда 
халықтың басым б�лігі аса қажеті 
жоқ тауарлар мен қызметтерді де 
несиеге рәсімдейді.

«Тыңдаушылардың арасында 
орта есеппен бір адамға 2-3 тұ-
тыну шылық несиеден келеді. Ал 
несие к�лемі 70 мыңнан 2 млн 
тең геге дейін барады. Алайда 
атал  ған қарызды олар асқан қа-
жет тіліктен алмаған. Адамдар 
мар  кетинг айласына алданып, 
үй  де теледидары бола тұра жаңа-
сы н алғысы келді. Тыңдаушы лар-
дың бірі тіпті 16 несие алыпты», 
– деді ол.

Ал тренер Айман Ақынбекова 
«Қарызсыз қоғам» жобасы ая-
сын да дәріс алған әр адам жеке 
қаржылық жағдайын жақсарту 
жоспарын қоса алатынын атап 
�тті.

«Адамдар к�біне несиені той 
жасау үшін алады. Жалақысы 100 
мың теңгеге жетпесе де, той жа-
сау үшін ақша алуға асығады. 
Ми  кроқаржы ұйымдарына жүгі-

неді. Екінші деңгейлі банк тер ден 
және микроқаржы ұйым дарынан 
несие алған адамдар оны неше 
еселеп қайтаратын дарын да біл-
мейді. Бұл да қар жылық сауат-
тылықтың аздығын к�рсетеді», 
– деді ол. 

Еске сала кетейік, «Қарызсыз 
қоғам» жобасы былтыр 2 мамыр-
да бастау алды. Осы уақыт аралы-
ғында 65 мыңнан астам адам 
қар жылық сауатын арттырды. 
Қа тысушылардың орташа жасы 
– 43. Олардың 65%-да несие бар. 
Қарызды қайтару мерзімі 90 күн-
нен асып кеткен адамдардың 
үлесі – 18%. 3рбір екінші қатысу-
шының отбасылық табысы 100 
мың теңгеге жетпейді. Сонымен 
қатар дәріс алушылардың үштен 
бірінде кемі 2 несиеден бар. Қа-
тысу шылар арасында балалары-
ның несиесін т�леуге мәжбүр 
болған зейнеткерлер де болды.

«Қарызсыз қоғам» жоба-
сының қатысушылары қаржы 
кеңесшілерінің дәрістерінен б�-
лек, enbek.kz порталына тіркелу 
мен ЖК ашудан бастап, соттан 
тыс банкроттықты сүйемелдеу 
және берешекті �теу кестесін 
жасауға дейінгі к�птеген сұрақ 
бойынша кеңес ала алады. Сон-
дай-ақ оқу процесіне қатысу шы-
ларға заңгерлердің де к�мегі бе-
ріледі. Олар әр қарыз алушының 
несиелік тарихын жеке зерттейді 
және қарыз жүктемесін жеңілдету 
бойынша кеңес береді.

Курсқа жазылу үшін тұр ғы-
лықты жері бойынша «AMANAT» 
партиясының аудандық филиа-
лына хабарласу қажет. Жобаға 
қатысушылар күндізгі форматта 
сауатын арттырып, бір топта 50 
адамға дейін оқытылады. Дәріс-
тің ұзақтығы – 5 жұмыс күні.

«Бала туудың к�беюі мен 
�лім-жітімнің азаюы халық 
саны ның арта түсуіне – тұрақты 
демографиялық �суге алып келеді, 
бұл ел экономикасының дамуына 
және халықтың әл-ауқатының 
жоғарылауына ықпал етеді. Біздің 
ойымызша, Үкімет қана емес, 
осы мәселеге тікелей қатысы бар 
еліміздегі барлық мемлекеттік 
орган, осы саланың әрбір маманы 
еліміздің қазіргі демографиялық 
жағдайдағы бәсекеге қабілеттілігін 

арттыру ж�нінде жүйелі жұмыс 
жүргізуге міндетті», – деді Нұрт�ре 
Жүсіп.

UNFPA-ның Халықты да-
мыту және гендерлік мәселелер 
ж�ніндегі ұлттық бағдарламасы ның 
Қазақстандағы елдік кеңсесінің 
�кілі Ғазиза Молдақұлова бел-
сен  ді және саламатты ұзақ �мір 
сүру қазақстандық қоғам да-
муы  ның маңызды негізі болуы 
тиіс екенін атап �тті. Кездесу 
бары сында Қазақстанның де мо -

гра фиялық, әлеуметтік, эконо-
ми калық және мәдени-тарихи 
ерекшеліктерін ескере отырып, 
басқа мемлекеттердің тәжірибесін 
пайдаланудың маңыздылығы 
талқыланды.

Сенат комитеті бұл кездесуді 
«Демографиялық �су – ұлттың 
бәсекелестік артықшылықтарының 
негізі» тақырыбына арналған 
Үкімет сағаты тақырыбында 
үкіметтік сағатқа дайындық аясында 
ұйымдастырып отыр.

«ТАЛҚЫЛАУДАҒЫ» 
ТАҒЫЛЫМДЫ ДИАЛОГ

750 МЫҢ ҚАЗАҚСТАНДЫҚ 
ҚАРЖЫЛЫҚ САУАТЫН АРТТЫРАДЫ

СЕНАТОРЛАР ЕЛІМІЗДЕГІ 
ДЕМОГРАФИЯЛЫҚ 
ЖАҒДАЙДЫ ЗЕРДЕЛЕДІ

Сенатты� 8леуметтік-мәдени даму және �ылым коми тетіні� депутаттары �аза�стан 
Республикасы Стратегиялы� жос парлау және реформалар агенттігіні� <лтты� статисти ка 
бюросында болды. Тал�ылан�ан негізгі та�ырыптарды� бірі – мемлекетті� әлеуметтік-
экономикалы� дамуы *шін демографиялы� %суді� ма�ызы. 

Осыдан біраз уақыт бұрын 
қоғамдағы дерттердің бірі – вейпке 
тыйым салу туралы мәселе к�терген 
едік. Бүгін осы негізгі норма к�зделген 
заң жобасы Мәжілісте мақұлданып, 
Сенатқа жолданды. Аталған заң – 
ұлт саулығын қорғауға бағытталған 
нақты нәтиже деп білемін. 

«Время» газетінің таяудағы 
санында «Қазақстан балалар қоры» 
жүргізген әлеуметтік сауалнама 
нәтижесі жарияланды. Онда апта 
сайын Астана мен алматылық 
жастардың шамамен 80 пайызы 
сатып алатыны айтылған. Ал оның 
құрамында не бар екені белгісіз. 
Sйткені елімізде оның құрамын 
зерттейтін лаборатория жоқ екен. 
Қаржы министрлігінің дерегінше, 
2020 жылдан бері оның сатылуы 300 
есеге �скен. Енді осыған заң арқылы 
нақты тосқауыл қойылды. 

Бүгінде пайдасынан зияны к�п, 
жас та кәрі де пайдаланатын осындай 
электронды темекі, синтетикалық 
наркотик, бір іш сең қайта-қайта іше 
бергің келетін энергетикалық сусын 
секілді зиянды заттар күннен-күнге 
к�бейіп барады. 

Солардың бірі – кальян, қор-қор 
түтіні. Бұл да жаңбырдан кейінгі саңы-
рау құлақтай к�бейіп, �скелең ұрпақты 
аздырып барады. Бүгінде арнайы к�ңіл 
к�теретін, тамақтанатын орындарды 
қойып, жастар к�лікке салып алып 
қор қорлататын жағдайға жетті. 

Тіпті, жас�спірімдердің �зі топ-
талып кальян шегіп, айналасын к�к 
түтінге к�муде. 

Ал кальянның құрамында не бар 
екені, не қосып жатқаны мүлдем 
белгісіз. Оған темекіден б�лек түрлі 
аро матизатор, масай татын заттар 
қосылатыны жасы рын емес. Оған 
гашишь те, арақ та, коньяк та қосуы 
әбден мүмкін. Оны қадағалап жатқан 
бір жан жоқ! Соның салдарынан 
бүгінде отбасымызбен қоғамдық 
жерге барып тамақ ішу мүмкін болмай 
қалды. Айналамыз к�к түтін, оның 
заңсыз екенін ескеріп жат қан кәсіпкер 
жоқ. Бұл – дабыл қағарлық жағдай!

Рас, кальянды қоғамдық орын-
дарда қолдануға заң жүзінде тыйым 
бар. Алайда бұл норма орын далмай 
отыр. Sйткені 3 жыл бойы кәсіпкерлік 
субъектілерін тексеруге мораторий 
болды. Тексерісті тоқтату деген заңды 
бұзуға болады деген с�з емес қой. 
Бірақ пайдаға дәндеген кәсіпкерлер 
мұны пайдаланып қалуға тырысты. 

Кальян таратушылар тек �з-
дерінің  емес, қасындағы адам дардың 
да денсаулығына зия нын тигізуде. 
Қоғамдық орын дарға тынығуға барған 
адам дар еріксіз к�рші үстелде кальян 
шегушілердің түтінімен тыныстауға 
мәжбүр. Бұған ескерту жасап, шағым 
айтсаңыз, к�п болса, кальян ше-
гушіге әкімшілік шара қолда нылып, 
айыппұл салынуы мүмкін. Оның 
к�лемі небәрі 15 айлық есептік к�р-
сеткіш м�лшеріндегі сома ғана. Ал 
осыны ұсынып отырған кәсіпкерге 
ешнәрсе де болмайды. Sйткені ол 
заңда к�зделмеген. 

Сондықтан бұл мәселені де жіті 
қарап, заңнамалық негізде тоқтау 

салатын кез жетті деп білемін. 
3ріптестерімді осыған шақырамын.

Бұл ретте, Ұлттық экономика 
министрлігінің аталған мәселеге 
қатысты әрекеті мен ұстанымы к�ңіл 
к�ншітпейді. 

3рине, экономиканы дамыт қан 
жақсы, ел қазынасын қам пайтатын 
түсімнің артқаны дұрыс. Бірақ ол 
халық денсаулығының есебінен 
болмауы тиіс. 

Еліміздің басты байлығы – адам. 
Оның денінің сау, санасының сергек, 
зиянды әдеттерден аулақ болуы 
бәрінен маңызды. 

Сондықтан қоғамды кальяннан 
арылтып, оған мүлдем тыйым салу 
қажет деп есептеймін. 

Осы айтылғандарды ескере 
отырып, келесі шараларды қолға 
алуды ұсынамын:

Бірінші. Ішкі істер министрлігі 
мен Ұлттық экономика министр-
лігі бірлесе отырып, барша к�ңіл 
к�теру орындарына рейд ұйым-
дастырып, кальянның елге кіруіне, 
оның тұтынылу заңдылығына тексеру 
жүргізуі қажет.

Екінші. Денсаулық сақтау 
министрлігі еліміздегі қолданылып 
жүрген кальянның құрамына, шыға-
ратын түтініне сараптама жасап, оның 
адам денсаулығына тигізетін зияны 
бойынша қоры тынды әзірлеуі тиіс.

Үшінші. ҚР Үкіметі елімізде 
кальянды қолдануға мүлдем тыйым 
салуды және оны бұзған дарға едәуір 
жауапкершілік тағайындауды к�здейтін 
заң жобасын әзірлеуі қажет.

ДЕПУТАТТАР ВЕЙПКЕ 
ТЫЙЫМ САЛУДЫ ҚОЛДАЙДЫ

 «AMANAT» партиясыны� Орталы� аппаратында TALQYLAU диалог ала�ыны� ке зекті отырысы 
%тті. Б/л жол  �ы сараптамалы� тал �ы лау та�ырыбы «�аза�стан – 2024. Реформалар, тренд тер, 
болжамдар» деп аталды. 

«AMANAT» партиясы фрак ция сыны� депутат та ры Cкімет басшысы 8лихан Смайылов�а депу-
тат ты� сауал жолдады. Со  лар ды� бірі – Дәулет Т/рлыханов. 



Былтыр 29 желтоқсан күні редакциямызға Абай облысы Аягөз 
ауданынан Дулат Құрақбаев есімді азамат хабарласты. Оның айтуынша, 
сыныптасы Нұрбол Оразғалиев деген азамат жол апа тына түсіп, омыртқа 
сүйегіне зақым келген.  «Облыс орталығы Се мей ге апару үшін медицина-
лық авиация көлігі қажет екен. Ау  дан  дық ауруханада жатқанына бүгін 
9-күн, әлі күтумен жатыр. Рес пуб  ликалық басылым деп AIQYN-нан көмек 
сұрауға мәжбүрміз», – деген еді сыныптасы.

Айхан ШӘРІП
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Салдарынан қалалардың к�шелерінде, 
ауыл-аймақтың жолдарында шеге толы 
шелектей қаңғырлаған ескі-құсқы к�лік-
тер саны ұлғаю үстінде. Олар түрлі жол-
к�лік оқиғасына себепші болады, жүр-
гізушілер мен жүргіншілердің �міріне, 
денсаулығына қауіп т�ндіреді. Жол апаты 
кезінде олардың автосақтандыруының 
жоқтығы анықталып, зардап шеккен та-
рапты тақырға отырғызады. Қысқасы, 
әлеуметтік кернеудің артуына ықпал етеді. 

Қолданыстағы заңнама құзырлы орган-
дарды алдаған, тіпті алаяқтыққа барған 
жүргізушілерге жұмсақтық танытады: тех-
байқауды фиктивті немесе бұзушы лық -
тармен �ткен к�лік иелері тексерістен 
қай  та �туге тиіс. Олар «Электронды Үкімет-
тің» «1414» қысқа н�мірінен техникалық 
байқаудан қайтара �ту қажеттігі туралы 
SMS алады. 

Жалпы, сарапшылар бұзушылықтарды 
анықтау тұрақты негізде жүргізілмейтініне 
назар аудартады. Мысалы, диагностикалық 
карталардың ашықтан ашық сатылатыны 
туралы ақпарат құралдары мен қарапайым 
азаматтар дүркін-дүркін дабыл қаққан соң 
бұл саладағы бұзушылықтарды анықтау 
үшін Үкіметке 2023 жылғы шілдеде арнайы 
жұмыс комиссиясын құруға тура келді. Осы 
комиссия диагностикалық карталарға мо-
ниторинг жүргізе келе, олардың 3 324 бір-
лігінен түрлі ж�нсіздіктер тапты. 

К�лік құралын міндетті техникалық 
байқаудан �ткізу қағидаларына енгізілген 
�згерістер мен толықтыруларға сәйкес, 
бұдан былай мұндай карталардың күші 
жойылады. 

«Жалған техбайқау нәтижелері жоққа 
шығарылғаннан кейін к�ліктің диагности-
калық картасының egov mobile мобильді 
қосымшасында к�рсетілуі доғарылады. 
Осы шаралардан кейін азаматтарымыз 
техбайқауды «сатып алудан» аяқ тартады, 
адал �туге ден қояды деп үміттенеміз. 6й-
ткені жолдарда адамдардың �мірі мен қа-
уіпсіздігі – бірінші кезекте жүргізушілердің 
мойнында», – деді «Ұлттық ақпараттық 
технологиялар» АҚ басқарама т�рағасы 
Ростислав Коняшкин.

ЖАҢА ЖАЗА 
НЕНІ ҚАРАСТЫРАДЫ?

Бірақ үміттің ақталмай жатуы сирек 
емес. Үмітті ақтауға итермелеген де ж�н. 
<йтпесе, бұл жолы «�тірігінің құйрығы бір 
тұтам» болғанын біліп, қызарақтаған, 
немесе еш қымсынбаған к�лік иесі келесі 
жолы ескі әніне қайта басып, жалған кар-
таға қайта жүгінбесіне кім кепіл? Комис-
сияның жылда құрыла беруі неғайбыл. 

Сол себепті ел Үкіметі бұл кеселдің 
бірден тамырына балта шабу үшін диагно-
стикалық карталарды оңды-солды сататын 
орталықтарға салынатын айыппұл к�лемін 
арттыруға кірісті. 

шамамен 60%-ы к�ліктерді атүсті, фор-
мальды тексереді. Яғни, техбайқау автомо-
бильдің келуінсіз немесе оны мұқият диаг-
ностикалаусыз �ткізіледі. Ал дамыған ел-
дерде бұл саладағы талап қатал. Мысалы, 
Ұлыбританияда 1967 жылдан бері техника-
лық байқауды К�лік министрлігінің �зі 
жүргізеді. Соның қатаң тексерісінен �т-
кенін к�рсететін тиісті белгісі жоқ автомо-
бильді пайдалануға үзілді-кесілді тыйым 
салынады», – деді сарапшы. 

Қазіргі кезде елімізде техбайқаудан 
�ткен 2,5 миллионнан астам машинаның 
98%-ы барлық талапқа сәйкес келеді деп 
танылған екен. Осының �зі к�збояушы-
лық тан хабар береді. 

Ұлттық статистика бюросының дере-
гінше, 2023 жылғы 1 желтоқсандағы жағдай 
бойынша Қазақстанда тіркелген авток�лік-
тер саны 5 млн 260,6 мыңға жетті. Респуб-
лика жолдарында зымырап жүрген ав-

ток�ліктердің жетпіс пайыздан астамы – 
ескі-құсқы темір-терсек. Барлық авто-
мобильдің 51%-ның «жасы» 20 жылдан 
асып кеткен. Тағы 21%-ның қолда-
нылғанына 10-20 жыл �ткен. 

Салыстырмалы түрде алғанда 
жаңа, 7-10 жыл аралығындағы маши-

налардың үлесі – 14%, 3-тен 7 жыл 
аралығындағысы – небәрі 6%. Тек 8%-ы 

ғана зауыттан шыққанына 3 жылдан ас-
паған жаңа к�лік. Елімізде конвейерден 
түскеніне 7 жыл толмаған к�ліктер ғана 
техбайқаудан �туден босатылады. 

Ресми дерек бойынша, 2023 жылдың 
11 ай ішінде 13 207 жол-к�лік оқиғасы 
тіркелді. Оларда 18 510 адам зардап шеккен. 
Бейбіт күнде ескі к�ліктер ел арасында 
қырғын салып жатқандай. 

Тексерілетін к�ліктердің 98 пайызының 
бүкіл талапқа сәйкестігі туралы мәліметті 
тағы бір жайт жоққа шығарады. Жолдарда 
жүйелі түрде рейдтік тексерулер жүргізген 
жол полициясы тексерулерінің қорытын-
дысы сорақы деректерді әшкереледі. 

Мәселен, қауіпсіздік талаптарына жа-
уап бермейтін, пайдалануға тыйым салына-
тын ақаулары бар автомобильдерді жүргіз-
г е н і  ү ш і н  2 0 2 0  ж ы л ы  1 2 0 , 5  м ы ң , 
2021 жылы – 130,7 мың және 2022 жылы – 
142,6 мың жүргізуші әкімшілік жауапкер-
шілікке тартылды. Қауіпті к�лікті айдай-
тындар саны жыл санап, артып барады. 

Бұл былықтардың әрі қарай қанат жа-
юына тосқауыл қою үшін Үкімет техбайқау 
операторларын құруды қолданыстағы ха-
барлама тәртібінен рұқсат беру тәртібіне 
к�шіруге ниетті. Сонда жаңа техникалық 
байқау стансасының ашылуына рұқсат 
бермес бұрын уәкілетті орган оның білік-
тілік талаптарына сәйкесін тексереді. Тех-
байқау бекетінің қағаз жүзінде емес, іс 
жүзінде құрылуын, тиісті ғимарат-нысаны-
ның, қажетті диагностикалық жабдықтары-
ның, мамандарының болуын бақылайды. 

Ұлттың саулығы, азаматтардың �мірі – 
мемлекеттің басты құндылығы. Демек, оны 
сақтау да мемлекеттің басты, басымдықты 
міндеті. Олай болса, сол үшін бизнестің 
шектен шыққан шағын бір б�лігінің қыз-
метін қатаң тәртіпке келтіру де әділдіктің 
бір к�рінісі болса керек.

бойынша жалпы саны 1 420 техникалық 
байқау стансасын құрған.

ДАМЫҒАН ЕЛДЕР Т�ЖІРИБЕСІ 
НЕ ДЕЙДІ?

Ұлттық экономика министрлігінің 
6ңірлік даму департаментінің сарапшысы 
Ғалия Омарованың айтуынша, бүгінде 
қолданылып жүрген 10 АЕК (36 920 теңге) 
айыппұл – тиімсіз, сондай-ақ адам �ліміне 
соқтыратын жол апаттары сияқты жалған 
техбайқаудан туындайтын салдарларға, 
тіпті де сайма-сай емес. Сайма-сай шара 
– қауіпті к�ліктердің техникалық тексері-
стен �те алмауы, тиісінше, жолға шығуына 
тыйым салынуы болмақ. Алайда диагно-
стикалық карта ақыға үлестіріліп жатса, 
бұған қол жеткізу қиын.

«Жағдайдың ушыққаны сонша, қазіргі 
кезде техбайқаудан автомобильдің фотосу-
реттерін WhatsApp мессенджері не басқалай 
жіберу арқылы �туге болады. Басқаша ай-
тқанда, заңсыз онлайн тексеру жолға 
қойыл ған. Анықталғандай, техникалық 
байқау орталықтарының жалпы санының 

ЖЕЛ БІЛЕ МЕ ҰШАРЫН, ЖЕЛ БІЛЕ МЕ ҰШАРЫН, 
ЕЛ БІЛЕ МЕ?ЕЛ БІЛЕ МЕ?

Оқырман �тінішінен кейін сол күні 
(29.12.2023) Аяг�з аудандық аурухана бас-
шылығына қоңырау шалып, жағдайды 
білдік. Бас дәрігер Шалқар Омаровтың 
айтуынша, ауа райының қолайсыздығына 
байланысты медициналық авиация к�лігі 
кешігіп жатыр. Абай облысының Денсау-
лық сақтау басқармасы да ауа райы ашыл-
са шұғыл к�мек к�рсетілетінін айтып 
сендірген. Алайда авиация к�лігінен қай-
ран болмағандықтан науқасты сыныпта-
стары 6 қаңтар күні Семейге пойызбен 
жеткізді.

Шыны керек, қыстың к�зі қырауда ме-
   давиацияның ұшағы мен тікұшақтарын 
алыс аудандарға ұшырудың тәуекелі к�п. 
<сіресе, қаңтар айының басында еліміздің 
шығыс аймағында қатты боран соғып, ау-
дандарға баратын жолдарды қар басып, 
қаты  нас үзіліп қалған жағдайлар болды. 
Қытаймен шекарада орналасқан Марқак�л, 
Күршім аудандарында қардың қалың 
түскені сонша кейбір жерде қалыңдығы 
2 метрге жетіп, тұрғындарға азық-түлік 
жеткі    зудің �зі мұңға айналған. Мысалы, 
Мар қак�лдің Т�сқайың ауылына 12 күн 
бойы жол болмай қалды. Осының салда-
рынан инсульт алып құлаған 71 жастағы 
тұрғынға да 6скеменнің медавиация тікұ-
шағы т�рт күн кешігіп жетті. Науқасқа 
ишемиялық инсульт деген диагноз қойған 
медициналық бригада қызметкерлері 
15 қаңтар күні науқасты аса күрделі жағдай-
да облыстық ауруханаға жеткізгенімен 
ажал дан арашалап қала алмады. Яғни, шұ-
ғыл к�мектің дер кезінде к�рсетілмеуінен 
осындай жағдайға душар болды. Т�сқайың 
ауылдық округтің әкімі <ділжан Беткенба-
евқа телефон соғып, жағдайды білдік. «Мен 
ауыл әкімі болып жұмыс істегеніме 10 жыл 
болды. Осы 10 жылда к�зіммен к�ргенім, 
медициналық авиация к�лігі екі рет келді. 
Біздің Т�сқайың ауылы облыс орталығы 
6скеменнен 500 шақырым қашықта жатыр. 
Марқак�л ауылына дейін 100 шақырым, 
ары Күршімге дейін 320 шақырым бар. 
Ауылы мыздағы жедел жәрдем авток�лігін 

пайдаланып жүргенімізге 8 жыл болды. 
Таулы жер, жол нашар болғандықтан әбден 
ескірген к�лік. Бір жүріп келсе ж�ндеуді 
қажет етеді. Сол себепті, авиация к�лігі 
біз дің жаққа жиі ұшса дейміз», – деген ті-
легін айтты әкім.

Шалғай �ңірлерге шұғыл медициналық 
қызметтің не себепті кешігіп жететінін сұрап, 
«Ұлттық шұғыл медицинаны үйлестіру орта-
лығы» РМК басқарма т�рағасы Тимур Мұра-
товқа хабарластық. «Біздің мекеме –медици-
налық қызмет к�рсететін кәсіпорын. Яғни, 
�зіміздің авиация паркі міз жоқ, меншік 
ұшақ, тікұшақ к�ліктеріміз жоқ. Біз шұғыл 
медициалық қызмет түрін к�рсетерде негізі-
нен «Қазавиақұтқару» АҚ әуек�лігін пайда-
ланамыз», – деп түсіндірді маман. 

Бүгінде еліміздегі медициналық авиа-
ция арқылы шұғыл медициналық к�мекті 
жоғарыдағы «Шұғыл медициналық ұлттық 
үйлестіру орталығы» (ШМҰҮО) к�рсетеді. 
Яғни, орталық мемлекеттік сатып алу пор-
талы арқылы тендерлік негізде авиакомпа-
ниялармен келісімшарттар жасайды. Со-
ның ішінде «Қазавиақұтқару» мекемесі 
тікұшақ қызметтерінің бірыңғай операторы 
болып танылған. 

«Ауыр жағдайдағы науқастарды тасы-
малдауға қазір 15 ұшақ жұмылдырылған. 
Оның 11-і – Ан-2 маркалы ұшақ, одан 
б�лек 4 ұшақ �ңіраралық бағыттар бойын-
ша ұшады. Олар – РС-12 (3 бірлік) және 
Як-40 (1 бірлік) ұшақтары. Таяуда жаңадан 
құрылған облыс орталықтары Жезқазған 
мен Семей қалаларына 2017 жылы шыққан 
L-410 ұшағы бекітілді. Одан б�лек, Семей-
де Ан-2 ұшағы және тікұшақ бар. Бұл әу-
ек�ліктері к�ршілес ШҚО аудандарына да 
к�мек к�рсетеді», – дейді Тимур Мұратұлы.

АТАҚТЫ АН-2 �ЛІ ҰШЫП ЖҮР

Атақты дейтініміз, Ан-2 ұшағы кезінде 
кеңестік бестселлерге айналған әуе к�лігі. 
1940 жылдардан бастап, 2002 жылға дейін 
тоқтаусыз шығарылғандықтан, Ан-2 ұша-
ғының аты әлемдегі 70 жылдан аса �ндірісін 

тоқтатпаған ұшақ ретінде Гиннестің ре-
кордтар кітбына енді. Бүгінде әлемнің 
26 еліне тараған Ан-2 ұшағының осы 
уақытқа дейін 18 мыңнан астам данасы 
шығарылып ты. Кезінде «кукурузник» деген 
жанама атқа ие болған ұшаққа сұраныстың 
к�птігі сонша оны Польша да құрастырып, 
Кеңес Одағына сатқан екен, Қытай да дәл 
осы Ан-2 ұшағының лицензиясы негізінде 
жа сал ған Y-5 нұсқасын 2013 жылға дейін 
шы ғарып келіпті. 

Біздің буын Ан-2 ұшағын мініп к�рмесе 
де (арнайы қызмет �кілдері болмаса), атына 
қанық, себебі ол атағы кеңге жайылған 
«қанатты тұлпардың» бірі болғаны анық. 
Ан-2 туралы анекдот та к�п... Медавиация 
ұшағының тізімінен Ан-2 ұшағын к�ріп, 
«әлі бар екенсің ғой» дедік. Ашық дерек 
к�здеріндегі ақпаратқа сүйенсек, қазір Ре-
сейде 500-ге жетер-жетпес Ан-2 ұшып жүр. 
КСРО құрамында болған республикаларда 
бірен-сараны қалған. Оның он бірін біздің 
еліміз медициналық авиацияда пайдаланып 
жүргенін жоғарыда айттық. «Ан-2 ұшағы-
ның бір жақсы жері әуежай таңдамайды. 
Бізде к�птеген ауданның әуежай қызметі, 
сапасы талапқа сай емес. Сол себепті әуе 
компанияларына шалғай аудандарға Ан-2 
ұшағын жіберу ыңғайлы әрі тиімді. Екінші-
ден, Ан-2 ұшағының жанар-жағармайы тез 
табылады. Мысалы, облыс орталығынан 
ауданға ұшып барғанда барлық ауданнан 
авиакеросин табылмайды ғой. Ал Ан-2 
ұшағы авток�лікке құятын Аи-95 маркалы 
жанармаймен ұша береді. Бірақ ол ұшақпен 
ауа райы қолайсыз кезде ұшу, қону күрделі. 
Бұл ұшақ салонындағы медициналық бри-
гада қызметкерлері үшін де қиындық туды-
рады», – дейді «Ұлттық шұғыл медицинаны 
үйлестіру орталығы» РМК басқарма т�раға-
сы Т.Мұратов.

Дегенмен 2024 жылдың 15 сәуірінен 
бастап, Ан-2 ұшағына қатысты жаңа талап 

шықпақ. Ол бойынша Ан-2 ұшағы да ави-
океросин құюы тиіс. Бұл қауіпсіздік үшін 
жа салып отырған шара. Сондай-ақ жеке-
меншік компанияларға жаңа әуек�ліктерін 
сатып алу, ескілерін ауыстыру талабы қо-
йы лып отыр. Болашақта Ан-2 ұшағы бір-
те-бірте қолданыстан алынып тасталмақ.

ҰШАҚ ОРНЫН 
ТІКҰШАҚТАР БАСА АЛА МА?

Ан-2 ұшағы секілді тікұшақтар да әуе-
жай таңдамайды, кез келген жерге қона 
алады. Бірақ тікұшақтың ұшу радиусы 500 
шақырымға тең, яғни одан алысқа бару 
үшін оған жанармай құю қажет. Одан 
б�лек, тікұшақтар ұшаққа қарағанда т�мен 
ұшатын болғандықтан қатты желдің де 
кері әсері болады. Егер Ан-2 ұшақтарын 
мамандандырылған тікұшақтармен ауы-
стыру керек болса, қосымша 9 бірлік 
тікұшақ қажет болады екен. Оған бірыңғай 
оператор деген мәртебені иелініп отырған 
«Қазавиақұтқару» мекемесінің мүмкіндігі 
келе ме?

Тимур Мұратұлының с�зінше, Шұғыл 
медицина орталығына әуек�лігін пайдала-
нуға беретін компаниялар мемлекет бекіт-
кен тариф құнымен к�п жағдайда келісе 
бермейді. «Мәселен, ЕС-145 тікұшағының 
ұшуының 1 сағаты 980 мың теңге шамасын-
да деп бекітілген. Ал компаниялар ұшу 
сағатының құны одан екі есе қымбатқа 
түседі деп отыр. Мұндай бағада жоғары 
деңгейдегі қауіпсіздікті қамтамасыз ету 
мүмкін емес деген уәждерін келтіреді. Осы 
мәселелерге қатысты келіспеушілктер бо-
лып жатады. Себебі бізде к�бінесе ауа 
райына байланысты Ан-2 ұшағы ұша алмай 
жатады, ал L-410 ұшағының қолайсыз ауа 
райында ұшатын мүмкіндігі к�бірек. Сон-
дықтан қыс мезігілінде L-410 ұшағын жі-
беруге мүдделі боламыз. Алайда оның ұшу 

сағатының құны Ан-2 ұшағынан 2-2,5 есе 
жоғары. Ол жекменшік авиакомпанияларға 
тиімсіз», – дейді ол.

Медициналық авиация к�лігін қамта-
масыз етуді бір компанияға беріп, монопо-
лияландыру ісін Мәжіліс депутаты Гүлдара 
Нұрымова да құптамайды. «Бүгінде меди-
циналық қызмет түрін к�рсететін мекеме 
науқастарды тікұшақтармен тасымалдау 
қызметтерін тек бір �нім берушіден – «Қаз-
авиа құтқару» АҚ-дан сатып алуға мәжбүр. 
Оның тиімсіз тұсы к�п. Бір нақты мысал 
келтірейін, екі жыл бұрын қараша айында 
маған Жамбыл облысынан бір науқастың 
туыстары хабарласып, оны Астанаға жет-
кізе алмай отырмыз деп арыздарын айтты. 
Осы мәселе бойынша депутаттық сауал 
жолдадым. Республикалық мекеме 
ШМҰҮО-ға хабарласып, олардан жылдың 
аяғында қаражатқа байланысты сондай 
жағдай туындағанын, санавиация тек ғана 
балаларға беріледі деген жауап алдым. 
Алайда мұндай жағдай болмауға тиіс.Шұ-
ғыл медициналық авиация қызметі жыл 
бойына қолжетімді болуы қажет. Сон-
дықтан Үкімет бұл салаға айрықша к�ңіл 
б�ліп, мәселені жан-жақты қарастыру ке-
рек деп ойлаймын», – дейді депутат. 

Шұғыл медициналық ұлттық үйлестіру 
орталығы биыл «Қазавиақұтқару» меке-
месінен 11 облысты тікұшақпен қамтама-
сыз етеміз деген уәдесін алыпты. 6йткені 
17 облыстың т�ртеуі медавиациялық к�лік-
пен қамтылмаған. «Қазавиақұтқару» меке-
месі үлгермей жатқан соң биылдан бастап 
қанатқақты жоба ретінде жекеменшік 
компаниялардың да қызметін пайдаланып 
жатырмыз. Мысалы СҚО мен Павлодар 
облысында шұғыл медициналық қызметін 
к�рсету үшін жеке компаниялардың әуе-
к�лігін пайдалансақ деп отырмыз», – дей-
ді орталық басшысы Т.Мұ  ратұлы.

Былтыр 1 қаңтар мен 29 желтоқсан 
аралығында медициналық қызмет к�рсету 
үшін ҰШМҮО диспетчерлік қызметіне 
тұрғындардан 2 886 �тінім келіп түскен. Ол 
бойынша, медициналық бригада қызмет-
керлері 2 032 рет ұшақпен, 291 рет тік-
ұшақпен ұшып барып, науқастарға шұғыл 
к�мек к�рсеткен. Ал мамандар авиация 
паркін заманауи медициналық ұшақтармен 
толықтырмай тұрып, �ңіраралық ұшуларды 
сапалы орындау мүмкін емесін айтады.

Айтпақшы, жоғарыда осы мақаланы 
жазуға түрткі болған аяг�здік Нұрбол Ораз-
 ғалиевке 16 қаңтар күні Абай облыстық 
ауруханада операция жасады. «Бел омырт-
қасы сынып, жұлынға омыртқа сүйгенің 
сынықтары кірген» депті дәрігерлер. Сы  -
нып  тастары хабарласып, «қазір жағдайы 
бір  қалыпты, балдақтың к�мегімен ор-
нынан тұрып жүр» деген жақсы хабар жет-
кізді. 

Бауыржан БАЗАР

ÒÅÕÍÈÊÀËÛҚÒÅÕÍÈÊÀËÛҚ

Мысалы, былтырғы 2023 жылдың ба-
сынан бері 131 айыппұл салыныпты. Со-
нымен қатар адал емес 350 техбайқау опе     -
раторының қызметі тоқтатылды.

Мәжіліске Ұлттық экономика мини-
стрлігі енгізетін заңнамалық түзетулер 
қол даныстағы <кімшілік құқықбұзу шы-
 лық кодексінің 616-бабын толықтырады.

Оған сәйкес, құқықбұзушылықтардың 
үш түрі үшін айыппұл сомасын ұлғайту 
ұсынылып отыр. Біріншісі – механикалық 
к�лiк құралдары мен олардың тiркемеле-
рiнiң техникалық жай-күйiне сәйкес кел-
мейтiн параметрлерді к�рсете отырып, 
тех никалық байқаудың диагностикалық 
ка ртасын беру. Екіншісі – техбайқау опе-
раторының мiндеттi техникалық қарап-тек-
серуден �ткізбей, диагностикалық картаны 
беруі. Үшіншісі – міндетті техникалық 
байқауды бақылау-диагностикалық жаб-
дықтарды пайдаланбай немесе ақаулы және 
тексеруден �тпеген жабдықты пайдалана 
отырып �ткізу.

Осы үшеуі бойынша енді шағын кәсіп-
керлерге – 50 АЕК немесе биыл 184 600 
теңге (қолданыстағы заңда – 10 АЕК), орта 

кәсіпкерлік нысандарына – 70 АЕК немесе 
258 440 теңге (қолданыстағы редакцияда – 
20 АЕК), ірі кәсіпкерлік субъектілеріне – 
100 АЕК немесе 369 200 теңге (қазір – 
30 АЕК) айыппұл салынбақ.

Айыппұл арқалаған соң бір жыл ішінде 
техникалық тексеріс операторы заң бұзуға 
қайта барса, онда айыппұл к�лемі еселеп 
�седі. Жаңа заң жобасында лауазымды 
адамдарды, шағын кәсіпкерлікті – 100 АЕК 
(қолданыстағы редакцияда – 30 АЕК), орта 
кәсіпкерлікті – 120 (40), ірі кәсіпкерлік 
субъектілерін – 150 (50) айлық есептік 
к�рсеткіш м�лшерінде айыппұлмен жаза-
лау және авток�ліктерді міндетті техбайқа-
удан �ткізу рұқсатынан 3 жылға айыру 
ұсынылған. 

Заң қабылданса, онда рұқсатынан ай-
рылған техбайқау операторының қожайы-
ны, акционерлері, оған қатысушы тұлғалар 
3 жыл бойы жаңа операторды құра алмайды, 
�зге оператордың құрамына енуге де құ-
қығы болмайды.

Қазір Қазақстанда арнайы тізілімде 
2 352 техникалық байқау операторы тіркел-
ген. Оның ішінде 745-і қызмет етіп, еліміз 

ТЕМІРДЕЙ ТӘРТІП КЕРЕК
ÁÀÉҚÀÓҒÀÁÀÉҚÀÓҒÀ
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Осы тұста журналист елімізде гомосексуалдықтың 
салдарынан болған қылмыстық оқиғалардың к�птігін 
назарға алды. Ата-аналар қауымдастығының жаппай 

наразылығын туындатқан мәселеге қатысты 
Қылмыстық кодексте арнайы бап та к�рсетілген.

МӘЗ ҚЫЛДЫҚ ПА?МӘЗ ҚЫЛДЫҚ ПА?

Құм көшкінінҚұм көшкінін

Тұңғыш рет жарық к�рген сайт 
оқыр мандарын ЛГБТК+ адамдар ту-
ралы к�бірек біліп, �зін және жақын-
дарын басқа қырынан тануға шақыра-
ды. Сондай-ақ жас�спірімдерге дос 
табу, доспен құпия б�лісу, �зін-�зі 
тану, қарым-қатынас құру, болашақты 
жоспарлау, мектептегі буллинг және 
оны жеңіп шығу сынды түрлі дерек 
берілген. Сайт жазбасында жас�спі-
рімдер ғана емес, ЛГБТК+ адамдар-
дың ата-анасы мен достары да әлемде 
қандай тамаша адамдардың �мір 
сүретінін әрі олардың әртүрлі екенін 
білуге қызығушылық танытушылар да 
ақпараттық ресурсты пайдалана ала-
тыны жайлы хабарланған. 

 Seftanu деп аталатын жобаның 
негізін қалаушылар – ЛГБТК+ бел-
сенді Саша Казенцева және белсенді, 
контент-креатор Мүтәлі Москеу. 
Саша Казанцева қазір Балтық жағала-
уы елдерінде тұрады. Ал Мүтәлі Мо-
скеу – алматылық музыкалық-дид-
жей. Сайт авторларының с�зінше, 
жобаның жарыққа шығуына халықа-
ралық ұйымдар қолдау к�рсеткен.

 ОТБАСЫ ИНСТИТУТЫ 
ҚҰЛДЫРАМАЙ МА?

Сайт к�пшілік назарына ұсы-
нылған бетте қазақстандықтар жобаға 
қарсылық танытып, петиция жария-
лады. ЛГБТ насихаттау ж�ніндегі 
selftanu.kz сайтын бұғаттау және ты-
йым салу ту ра лы петицияға қол қой-
ғандардың саны бүгінде 3 200-ден 
асады. «Сенімен Болашақ» республи-
калық ата-аналар қоғамдық бірлесті-
гінің т�рағасы Жансая Бердімұрат 
петиция авторы ретінде к�рсетілген. 
Сайттың жабылуын талап етушілер 
цифрлық ақпарат ғасы рында отбасы 
институтын дамытудағы БАҚ пен 
әлеуметтік желілердің р� лі орасан 
екенін ескере келе, олар (selftanu.kz 
сайтының �кілдері-ред) келешек ұр-
пақ үшін теріс бағдар мен мінез-құлық 

үлгілерін қалыптастыруға кері әсер 
етуі мүмкін деп алаңдайды.

– Біз, қазақстандық ата-аналар-
дың қауымдастығы ретінде Батыстан 
енген қатерлі құбылыс ЛГБТ-ны 
ашық ақпараттық ресурста, нақтылай 
айтсақ, selftanu.kz сайтында ашық 
насихатталып жатқанына алаңдай-
мыз. Сайтта жыныстық бағдарды 
анықтауға, егер бағдарыңыз басқа 
болса, достар табуға және қарым-қа-
тынасқа түсу туралы мәліметтер ай-
тылған және ЛГБТК+ қарым-қатынас 
және жыныстық �мір туралы ақпарат, 
қолдау мен к�мекті қайдан іздеу тура-
лы хабар таратылған. Біз selftanu.kz 
ЛГБТ насихаттау сайты жас�спірімдер 
психологиясына теріс әсер етеді деп 
санаймыз. Бұл түптің түбінде отба-
сылық құндылықтардың жоғалуына 
және отбасы институтының құлдыра-
уына әкелуі мүмкін. Біз Қазақстанның 
барлық азаматын еліміздің болашағы 
үшін бейжай қарамауға және ЛГБТ 

насихаттау ж�ніндегі selftanu.kz сай-
тын бұғаттау және тыйым салу туралы 
петицияға қол қоюға шақырамыз, – 
дейді наразы топ �кілдері.

Сонымен қатар петиция авторла-
ры дені сау және бақытты тұлғаны 
тәрбиелеуде отбасылық құндылықтар-
ды насихаттау үлкен маңызға ие еке -
нін, егер ата-аналар сондай бір маңы-
зы терең құндылықтарды бала бойына 
сіңіре алмаса, онда балалар агрессия, 
есірткі, ішімдік және тағы басқа теріс 
мінез-құлық үлгілеріне бейім болуы 
мүмкін екенін айтып дабыл қағады. 

– Отбасы қоғамның негізі болған-
дықтан, сол отбасында мораль, этика 
және әлеуметтік нормалар туралы 
алғашқы түсініктер қалыптасады. 
Біз – отбасылық құндылықтарға адал 
135 мың қазақстандық азаматтан тұра-
тын ата-аналар қауымдастығымыз. 
Біздің басты миссиямыз – қоғамда 
саналы ата-ана болу мәдениетін қа-
лыптастыру, – дейді халықты пети-
ция ға қол қоюға шақырған азаматтар.

МҰНДАЙ ҰЙЫМДАР ҚОҒАМДЫ 
АЗДЫРУДЫ ҒАНА МАҚСАТ 

ТҰТАДЫ

Ал елімізде �з қанатын енді ғана 
жая бастаған жоба туралы �згелер не 
дейді? ЛГБТ �кілдері ұсынған ақпа-
раттық ресурстың қоғамға тигізер 
әсері қандай? Мыңдаған адам қол 
қойған петицияның нәтижесінде мұн-
дай бастамаға тоқтау салу мүмкін бе? 
Осы және �зге де сауалдарымызды 
қоғам белсенділері мен депутаттарға 
қойып к�рген едік. Ақын, журналист 
Серікбол Хасан ЛГБТ �кілдері әре-
кетін осы қалыпта жалғастыра берсе, 
түйткілдің соңы жақсылыққа апар-
майтынын түйреп айтты. «Сондықтан 
зиялы қауым �кілдері, депуттаттар, 
билік �кілдері мұндай құрылымдар-
дың насихатына кедергі келтіріп, тос-
қауыл болуы керек», – дейді журна-
лист.

– ЛГБТ насихатын жасайтын 
ұйым дар мен олардың медиа ресурста-
рына Қазақстан аумағында тыйым 
салуға тиіс. Себебі мұндай ұйымдар 
қазақты, мұсылманды, жалпы қоғам-
ды аздыруды ғана мақсат тұтады. Қа-
зақстандағы ЛГБТ қауымдастығының 
орыс және қазақ тілінде ақпарат тара-
татын kok.team деген сайты болған. 
@лі де бар болуы керек. Осы сайт 
арқылы бұлар гомосексуализмді ашық 
түрде насихаттап келеді. Бір кезде осы 
сайттан олардың Абайдың «Адам 
ата-анадан туғанда есті болмайды: 
естіп, к�ріп, ұстап, татып ескерсе, 
дүниедегі жақсы, жаманды таниды 
дағы, сондайдан білгені, к�ргені к�п 
болған адам білімді болады. Естілердің 
айтқан с�здерін ескеріп жүрген кісі �зі 
де есті болады» деген он тоғызыншы 
қара с�зін ұран етіп, �з мақсатына 
бұрмалап пайдаланып отырғанын 
байқап едік. Мұны сайт �кілдері «Біз 
Абай секілді прогрессивті ойшыл қы-

сымға ұшырап жатқан отандастарын 
қолдайтын еді деп ойлаймыз. Ол біз 
үшін авторитет. Сол себепті біз оның 
с�здерін сайтымызға жалау еттік» деп 
«түсіндірген» болатын. К�ріп отырға-
ныңыздай, бұлар енді Абайға «ауыз 
сала» бастады. Осыдан біраз уақыт 
бұрын «Феминита» қозғалысының 
�кілдері түбі түркінің қасиетті мекені 
Түркістандағы Ясауи кесенесі жанын-
да, қазақтың қаншама хан-сұлтаны, 
би-батыры, әулие-әмбиелері жатқан 
киелі жерде ЛГБТ туын керіп, мақсат-
ты түрде видеомә  лім деме жасады. Бұл 
біздің киелі деген дүниелерімізді қа-
сақана қорлау мақсатында жасалған 
әрекет болды. Сондықтан олардың 
насихатына тосқауыл болмасақ, ұлт-
тық құндылықтарымызға кері әсерін 
тигізетіні анық, – дейді С.Хасан. 

Осы тұста журналист елімізде гомо-
сексуалдықтың салдарынан болған 
қылмыстық оқиғалардың к�птігін 
назарға алды. Ата-аналар қауымда-
стығының жаппай наразылығын туын-
датқан мәселеге қатысты Қылмыстық 
кодексте арнайы бап та к�рсетілген.

– Бәрі �зімізге байланысты. Сол-
қылдақтық танытсақ, ертең кеш бола-
ды. Қылмыстық кодекстің 122-бабы 
1-тармағында «Он алты жасқа тол-
маған адаммен жыныстық қатынас, 
еркек пен еркектің жыныстық қаты-
насын, әйел мен әйелдің жыныстық 
қатынасын немесе сексуалдық сипат-
тағы �зге де әрекеттер жасау – бес 
жылға дейінгі мерзімге бас бостан-
дығын шектеуге не сол мерзімге бас 
бостандығынан айыруға жазаланады» 
делінген. Осы заң дұрыс жұмыс істеуі 
керек. ЛГБТ ұйымы ашықтан-ашық 
насихаттап, қазаққа сіңіруге тырысып 
жатқан лесбиян, гей, бисексуал және 
трансгендерлер – ұлтымызға жат, – 
дейді Серікбол Хасан. 

ОТБАСЫНДА ЖАҚСЫ Т�РБИЕ 
ҚАЛЫПТАСУҒА ТИІС

Парламент Мәжілісінің депутаты 
Нартай Аралбайұлы сайттың ашылға-
нына түбегейлі қарсы екенін жеткізді. 
Депутаттың айтуынша, мемлекеттік 
органдарға, соның ішінде Мәдениет 
және ақпарат министрлігіне ресми 
арыз-шағым келіп түссе, мәселе на-
зарға алынып, сайт бұғатталуға тиіс.

– Менің жеке ұстанымым бойын-
ша, ЛГБТК+ жас�спірімдерге ар-
налған сайт отбасылық құндылықта-
рымызға қайшы келеді деп санаймын. 
Аталған сайттың ашылуын қолдамай-
мын. Біздің отбасылық құндылықта-
рымыз бойынша ер мен әйелдің отба-
сы құрып, бала сүюі – қалыптасқан 
заңдылық. Ал ЛГБТ �кілдері ұсынған 
сайт қалыптасқан жанұя институтына 
қайшы әрі қауіпті деп білемін. ЛГБТ 
�кілдерінің бұл бастамасына тоқтау 
салу үшін ең біріншіден, тәлім-тәрбие 
болуы тиіс. Бұл дегеніміз мемлекеттік 
органнан бұрын отбасында жақсы 
тәрбие қалыптасуы тиіс. Яғни, әкенің 
ұлымен, ананың қызымен с�йлесуі 
маңызды р�л атқарады. Отбасылық 
құндылықтарға сай тәрбиеленген, 
бойы на ата-ананың тәлімді тәрбиесін 
сіңірген бала анайы дүниеге барады 
деп айта алмайсыз. Бала ешқашан 
мұндай қадамға бармайды. Қажет 
болса, жиіркенішпен қарайды. Екін-
шіден, сайттың мәселесі бойынша 
құзырлы органдарға ресми арыз-
шағым келіп түссе, іс толыққанды 
бақы лауға алынып, сайт бұғатталуға 
тиіс. Мемлекетке, қоғамға қауіп т�н-
діретін бастамаларға тыйым салып, 
жолын кесіп жатамыз. Бұл да сондай 
бастамалардың бірі деп есептеймін. 
Себебі ол қалыптасқан отбасылық 
құн дылықтарды түбінен талқандай-
тын қажетсіз қозғалыс, – дейді Нартай 
Аралбайұлы. 

Естеріңізге салайық, 2023 жылы 
12 сәуірде �ткен жалпы отырыста 
Парламент Мәжілісінің депутаты, 
спортшы Ардақ Назаров ЛГБТ наси-
хатына тыйым салуды ұсынды. Депу-
тат �з с�зінде ақпараттық кеңістікте 
біржынысты неке, жыныс ауыстыру 
мәселелері, сондай-ақ Астана, Алматы 
секілді миллиондаған халық қоны-
станған мегаполистерде гейлердің 
насихаты белсенді жүріп жатқанын 
ескертті. Онымен қоса, депутат ЛГБТ 
тақырыбын насихаттайтын фильмдер 
мен сериалдарды к�рсетуге тыйым 
салынып, тиісінше теріс ағымдар 
к�рініс табатын ақпарат к�здерінен 
сақтайтын заң нормаларын жасақтау 
мәселесін алға тартқан еді.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ, 
Алматы қаласы

Сыр аймағы, оның ішінде Арал өңірінің экологиялық ахуалы әлем 
жұртшылығын алаңдатып тұр. Тұрғылықты халық жыл он екі ай теңіздің 
құрғаған ұлтанынан көтерілген тұзы мен шаңды топырағын жұтып отыр. Соның 
салдарынан түрлі кеселге шалдығып, азапты күндерді бастан өткеріп келеді.

ТОҚТАТАДЫТОҚТАТАДЫ

«Теңізім қайта оралса» деп тебіренген 
бұқараның ертеңгі күнге деген үміті әлі де 
асқақ. Мемлекет тарапынан қабылданған 
түрлі кешенді бағдарламадан шарапат күтіп 
келеді. Соның бірі – 10 жылда құрғаған 
теңіздің ұлтанының 1,1 млн гектарына 
сексеуіл егіп, құм к�шкінін тоқтату жобасы 
к�пшіліктің к�ңіліне сенім сәулесін ұя-
латқан болатын. 

Бұл мәселе Мемлекет басшысының 
бақылауынан түскен емес. Дерекке сәйкес, 
теңіз ұлтанына 1990 жылдан бастап 
2021 жылға дейін  195 мың гектар сексеуіл 
егілгені айтылады. Ал 2021 жылы қабыл-
данған кешенді бағдарламаға сәйкес 2030 
жылға дейін 1,1 млн гектар жерге сексеуіл 
егу жоспарға енгізілгені белгілі.

Негізі, Қызылорда облысы аумағында 
мемлекеттік орман қоры жерлерінің ау-
мағы 7 млн гектарды құрайды екен. Соның 
ішінде 3,8 млн гектары орманды алқап. 
Оның 83 пайызы негізгі орман құраушы 
сексеуіл ағаштарын құрайды екен.

«Мемлекет  басшысының 2021-
2025  жылдар ішінде Арал теңізінің құрғаған 
ұлтанында 1,1 млн гектар сексеуіл екпе-
лерін ұлғайту ж�нінде тапсырмасы жүйелі 
жүргізілуде. Осы мақсатта  250 мың гектар 
жерге фитоорманмелиорациялық жұмы-
старын жүргізу жоспарланып, кезең ке-
зеңімен атқарылады. Оның 100 мың гектар 
аумағы облыстық деңгейде, қалған 150 мың 
гектар жері Орман шаруашылығы және 
жануарлар дүниесі комитеті арқылы жүр-
гізілмекші. Сонымен қатар осы жылы 
теңіздің құрғаған ұлтанының 150 мың 
гектар жеріне іздестіру, топырақ зерттеу 
және жобалау жұмыстарын жүргізу де к�з-
делуде», – деп �ңірлік коммуникациялар 
қызметінің ақпарат алаңында �ткен бри-
фингте облыстық Табиғи ресурстар және 
табиғат пайдалануды реттеу басқармасы 
басшысының орынбасары Қайрат Жансұл-
танұлы мәлімдеді.

Басқарманың таратқан дерегіне сәйкес, 
облыстық деңгейде атқарылатын 100 мың 
гектардың 53 мың гектар жеріне сексеуіл 
к�шеттерін отырғызу, 47 мың гектар гало-
фитті тұқымын себу және оған 141 мың 
200 келі сексеуіл тұқымын жинау к�зделген. 
Тиісті жұмыстарды кезең-кезеңімен атқару 
назардан тыс емес екенін алға тартады.

Жалпы, Арал теңізінің құрғаған ұлта-
нының 150 мың гектар топырақ зерттеу 
және жобалау жұмыстарына облыстық 
бюджеттен 59 млн теңге және орман меке-
мелерінің материалды-техникалық база-
сын нығайту үшін 866,8 млн теңге б�лінгені 
мәлім болып отыр. Оған «Мемлекеттік 
сатып алу» заңына сәйкес тиісті жұмыстар 
жүргізіледі деп күтілуде екен.

Қазір облыстық деңгейде 100 мың гек-
тар жерге фитоорманмелиорация  жүргізіл-
ген. Сондай-ақ орман және к�галдандыру 
жұмыстарына қажетті 158 гектар жер уа-
қыт ша орман тұқымбақтары ұйымдасты-
рылған. Бұдан б�лек, орман �ртін болдыр-
мау және алдын алу мақсатында 542 шақы-
рымға жаңадан �рт жолақтарын салу 
жоспарлануда екен.

Осы орайда �ңір халқының да �зіндік 
ой-пікірін сұрап к�рдік. Жұртшылық Мем-
лекет басшысының қолдауымен теңіз ұл-
танын к�галдандыру жұмыстарына к�ңіл 
б�лініп жатқанына қолдау білдіріп отыр. 
Алайда жоспарланған жұмыстар жүйелі 
жүргізілсе деген пікірде.

«Теңіз ұлтанына Сексеуіл егу жобасы 
кезең-кезеңімен жүргізіліп жатқаны бел-
гілі. Дегенмен бұл табиғи ш�птің күтімі де 
жоғары. Сондықтан қыруар қаржы желге 
ұшпаса екен деген тілегіміз бар. Кезінде  
Арал �ңірінің жанашыры ретінде сексеуіл-
дің орнына жыңғыл ексе деген ұсынысы-
мызды да білдіргенбіз. Себебі жыңғыл 
қопалап шығатын �сімдік. Анау айтқандай 
күтімді де қажет етпейді. Ең бастысы, 
жыңғылдың құм к�шкінінен, шаңды да-
уылдан қорған болатын  қасиеті де жоғары. 
Қазір де осындай пікірдеміз. Ал есесіне 
сексеуіл егу жобасына бағытталған қыруар 
қаржыны Аралға су әкелуге негіз болатын 
бірегей жобаларға бағыттаса дұрыс болар 
еді деп ойлаймыз», – дейді бұл тұрғыда 
аудан тұрғыны Уәлихан Жұмағұлов.

Nңір халқының пікіріне сүйенсек, 
теңіздің құрғаған ұлтанына қорған болу 
мақсатында сексеуіл егу жобасын бірлесе 
атқарған дұрыс деп есептейді. Халықтың 
уәжіне сүйене отырып жүргізілген жұмыс 
жүйелі нәтижесін берер еді деген пікірін 
білдіріп жатыр. Алайда к�п жағдайда халық 
пікірі ескерусіз қалып жататынын жеткізді. 
Соған орай �здерінің ұсыныс-пікірлерін 
ортаға салды.

«Халықаралық Аралды құтқару қоры 
Ұлы теңіздің табаны кепкеннен кейін оның 
ұлтанынан жасыл белдеу жасау мақсатын-
да сексеуіл егу жұмыстарын қолға алып 
жатқанын білеміз. Соның негізінде бірне-
ше жылдан бері орман шаруашылығы та-
рапынан тиісті жұмыстар атқарылуда. 
Бітпеген іске сын айтудан аулақпыз. Рас, 
алғашқыда теңіздің құрғаған табанына 
сексеуіл отырғызуға қарсылық болды. 
Алайда тұзды шаңның зардабын тартқан 
халық кейіннен бір септігі болса деген 
үмітпен қарай бастады. Сондықтан бұл 
жобаға түбегейлі қарсылық білдіре алмай-
мыз. Алайда Кіші Арал теңізінің деңгейін 
қалпына келтіруге күш салса деген тілегіміз 
бар. Сондай-ақ Ұлы теңіздің табанына су 
әкелуге негіз болатын бағдарлама да назар-
дан тыс қалмауы тиіс деп есептейміз. Бұл 
тұрғыда сібір суларын бұру ж�ніндегі 
бағдарламаның қолға алынуын қалай-
мыз», – деп �з ойымен б�лісті теңіз жана-
шыры Айжарық Ералиев. 

 Кейбір �ңір халқы сексеуілді Аралдан 
300 шақырым жерге егу экологиялық 
ахуал ды еңсеруге сеп болатынына күмән-
мен қарайтынын жеткізіп отыр. Оның 
орнына Арал аумағындағы Мергенсайдың 
ұлтанынан бастап Ақеспеге қарай шыңның 
астына, одан әрі Б�ген елді мекеніне дейін 
егу жұмыстарын қолға алса деген пікірде. 
Сондықтан келешекте халықтың осы тіле-
гі назарға алынса, Арал аумағының шаңды 
дауылына тосқауыл қойылар еді деген 
ойын білдірді.

Ал құзырлы орын тарапынан, экология-
лық ахуалды еңсеруге бағытталған жоба 
жүйелі жүргізілетініне сендіріп отыр. Бұл 
тұрғыда алдағы уақытта құрғаған теңіз ұлта-
нына 250 гектар сексеуіл егілетінін жеткізді. 

Қалай дегенде де, бес жылға жоспар-
ланған бірегей жобадан теңіз тағдырына 
алаңдаулы жамағаттың күтері к�п. Ең бас-
тысы, елдің талап-тілегі ескеріліп, қыруар 
қаржы нәтижелі жұмыстарға жұмсалса нұр 
үстіне нұр.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

Соңғы уақытта ЛГБТ деген ұғым да таңсық болмай барады. Бұл 
ұғым туралы жұрттың пікірі екіге жарылады. Бір жағы мұны адамның 
азғындыққа ұшырауы десе, екінші жақ «біз өркениетке ұмтылып 
барамыз. Демо    кра тиялық құндылықтар бойынша әр адам тең 
құқылы» дегенді ай тады. Не десек те, бұл ұғым күн   нен-күнге ауқымын 
кеңейтіп келеді. Бұның бір дәлелі – таяуда елімізде ЛГБТК+ жасөс  -
пірімдерге арналған алғашқы сайт ашылды.

СЕКСЕУІЛСЕКСЕУІЛ
АЗҒЫНДЫҚ ПА, АЗҒЫНДЫҚ ПА, 
ӘЛДЕ АЗ ТОПТЫӘЛДЕ АЗ ТОПТЫ
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Ұстаздық Ұстаздық 
ұстанымы биікұстанымы биік
ПЕДАГОГ!ПЕДАГОГ!

Г�лжан Сарсекова – шәкірт-
теріні� білімді, парасатты, 
жа�ашыл, білікті болып шы%уын 
ма'сат т*тып, %*мырын *стаз-
ды''а арна%ан *ла%атты *стаз! 
Алашты� т*�%ыш білім ордасы – 
М*хтар 6уезов атында%ы педа-
гогикалы' колледжінде бола-
ша' м*%алімдерді кәсіби даяр-
лауда *стазды' *станымын биік 
'ой%ан аяулы *стаздарды� бірі. 

Мерейлі 60 жасын к�ркем мінез, 
жайдары жанымен, педагогке тән 
кәсіби ізденушілік, кәсіби ше   бер  -
лікпен, шәкірттеріне, әріптестеріне 
деген мейірімділікпен қарсы алып 
отырған Гүлжан Құсманқызы әр 
ұстазға �неге! 

Ол бұрынғы Семей облысы, Ма-
қаншы ауданы, Восток ауылында 
дү ниеге келіп, үлкен отбасында әке-
шеше қамқорлығы мен �негесін к� -
ріп �седі. «Арман қуып, болашақ кә-
сі    бін таңдауда да жол к�рсеткен 
әке-шешем» – дейді �з с�зінде. 

Ол Восток ауылындағы сегіз    жыл-
дық мектепті 1979 жылы аяқта    ғаннан 
кейін Семей қаласындағы М.)уезов 
атындағы педагогикалық училище    -
сіне түсіп, осы училищені «Жалпы 
білім беретін мектептің бастауыш 
клас тарында оқыту» мамандығы бо-
йынша 1983 жылы аяқтап, арманда -
ған мамандығының иесі атанады. 
Кейіннен Семей мемлекеттік педаго-
  гикалық институтының «Педагогика 
және бастауыш мектептегі оқыту 
әдістемесі» мамандығы бойынша жо-
ғары білім алады.

Жас маман еңбек жолын �з ауы   -
лында бастауыш сынып мұғалімі бо-
лып бастап, ширек ғасыр ауыл мекте-
  бінде педагогикалық қызметін адал 
атқарып, к�птеген жетістікке жетеді. 
Талай шәкірттерінің армандарына 
қанат бітіріп, білім дәнін сеуіп, �мір-
  ден �з орындарын табуға ықпал етеді. 
Шәкірттерін білім мен тәрбие алуда-
  ғы қажырлыққа, ізгілік пен адамгер   -
шілікке баулиды, табандылық пен 
еңбек етіп, биік мақсаттарға қол жет-
кізуді үйреткен ұлағатты ұстазға 
дейін �седі.

Гүлжан Құсманқызы Алаштың 
тұңғыш білім ордасына 2014 жылы 
қызметке келіп, бүгінге дейін оқыту-
   шылық, әдіскерлік қызметтердің ал-
ғы шебінен к�рініп жүрген, кәсіби 
білімі мен шеберлігін ұштастыра 
білген шебер-педагог. Кәсіптік білім 
беру саласында тәжірибелі педагог   -
тердің шеберлігі аса қуатты күш-құ -
рал екені белгілі. Бар саналы ғұмы   -
рын ұстаздық жолға арнаған, к�птің 
құрметіне б�ленген, �з ісінің білікті 
маманы Қазақстан Республикасының 
білім беру саласына �з үлесін 40 жыл-
  дан астам уақыт аянбай, талмай қо-
сып келеді. 

Табиғатынан еңбекқор Гүлжан 
Құсманқызы – кәсіби міндеттерді 
ат   қарудағы жігері мен т�зімділігі 
ерек ше жан. Студенттерге жетекшілік 
қызметімен қатар ол ғылыми-зерт-
теу   шілік жұмыстарды ұтымды ұйым-
 дас тырып, оқу-әдістемелік кешендер 
әзір   леді. Авторлық шығармашылық 
жұмыстарының бірегейі – «Кәсіп -
қор» Холдингі» КеАҚ тапсырысы 
бо      йын   ша 2019 жылы «Педагогикалық 
этика негіздері» оқу құралын әзірледі. 
2021 жылы республикалық деңгейде 
бірнеше рет «Ұлттық тестілеу орта   -
лы ғы» РМҚК-да Ұлттық бірыңғай 
тестілеу пәндері бойынша «Тәрбие 
қызметінің теориясы мен практи   -
касы» пәнінен тест тапсырмаларын 
әзірлеу жұмысына қатысса, «Педаго-
 гикалық идеялар фестивалі» респуб-
ли  калық байқауының облыстық 
кезеңінде байқау жұмыстарын баға-
лап, республикалық кезеңге қатысу-
шыларды іріктеуде қазылар алқасы 
құрамында (2023ж.), Абай облысы 
педагогтерінің авторлық бағдарла -
малары материалдарын сараптау 
кеңесінің құрамында (2022 ж.), тех-
ни  калық және кәсіптік білім беру 
ұйымдары қызметкерлеріне санатта-
рын беру бойынша аттестаттау ко-
миссиясының және сараптамалық 
кеңес құрамында (2023 ж.) болып 
сарапшылық қызметтерді атқаруда 
жоғары кәсіби құзіреттілігін та-
нытты.

Гүлжан Құсманқызы колледжде 
педагогика пәнінен білім берумен 
қатар, болашақ мамандардың іс-
тәжі  рибеде шыңдалуына �з үлесін 
қосып, жетекшілік етіп келеді. )л-
Фараби бабамыздың «Тәрбиесіз бе-
рілген білім – адамзаттың қас жауы» 
деген с�зін ұстанған оқытушы–әдіс-
кер тәрбие мен білім беруді таразы -
ның басындай тең ұстайды. 

Адами қарым-қатынаста адал-
дықты, мейірім мен сыйластықты 
алға қою да Гүлжан Құсманқызына 
тән қасиеттер. Игілікті еңбек қандай 
адамға болсын зор мәртебе әкелері 
анық. Халықаралық, республикалық, 
облыстық марапаттар мен награда-
лардың иегері педагогикалық еңбек 
жолында еңбегі еленіп, 2023 жылы 
Оқу-ағарту министрлігінің «Еңбек 
ардагері» медалімен марапатталды. 

Ақырын жүріп анық бас,
Еңбегің кетпес далаға.
Ұстаздық еткен жалықпас,
Үйретуден балаға, – деп айтылған 

�лең жолдары Гүлжан Құсманқызына 
арналғандай. 

К�ркем мінезі мен кәсіби құзірет-
 тілігін ұштастыра білген, ұста нымы 
биік ұстаз! Бәсекеге қабілетті, кәсіби 
құзіретті, шығармашыл, жаңашыл, 
коммуникативті мамандарды даяр-
лау дағы ерен еңбегіңіз еленіп, жемі-
сін к�ре беріңіз. Осынау игілікті істе 
қанатыңыз талмасын, қажыр-қайра-
тыңыз қашан да арта бергей!

Жас ұрпақты оқыту мен тәрбиелеу 
жолындағы еңбегіңізге табыс, шы-
ғар     машылық жетістіктер, саламатты 
денсаулық, отбасыңызбен амандықта 
болуыңызды тілейміз, ардақты ұстаз, 
аяулы жар, бақытты ана, асыл әже! 

Шығар шыңдарыңыз әрқашан да 
биік болғай, еңбегінен бақыт тапқан 
ме рейлі ұстаз!

З.АЛКАНОВА,
М.�уезов атындағы 

Педагогикалық колледж 
директорының

 ғылыми-әдістемелік жұмыстар 
ж&ніндегі орынбасары

ҚАРАПАЙЫМДЫЛЫҚТЫҢ
Қайрағам –

ҚАЙРАТКЕРІ

қан тамып тұрған Қы зыл империяның 
тұсында Репортер R7-сін арқалап 

алып, (�зі зілдей ауыр, 
мықшыңдап екі иығым кезек 

талатын деп айтып 
отырады) Желтоқсандағы 
ызғарлы оқиғадан жедел 
жаңалық пен хабар 
әзірлеп, зыр жүгіріп, 
іштей қынжылып, зар 
илегінін біз бейбақ 
жақсы біле бермейді 

екенбіз... Одан қала 
берді, қазақ азаттық 

алған елең-алаң шақта 
Жоғары Кеңес 

депутаттарының қызыл 
кеңірдек болып айтысып, 
жақ-жақ болып жаға 

Қазіргідей табанының бүрі жоқ, бір 
қадам ілгері басса, екі қадам кейін 
кет кен қоғамда бір жерде тапжылмай, 
та бан аудармай қырық жыл жұмыс 
істеу де генің, әй сирек кездесетін 
құбылыс шығар. Ал Қайрағамның �зі 
болса, бүгін алпыстың асқарына 
шықты. Жай ғана шыға салған жоқ. 
Адамгершілік деген қарапайым 
(қарабайыр емес) түсініктегі кішілік 
пен кісіліктің қаншалықты биік 
болатынын айналасына к�рсетіп, 
абыроймен шықты. Мені кем, алды 
кең азамат болмысы ешқашан атақ-
даңқ қуған жоқ! 

Қайрағам қатарының бірі жетіп, бірі 
кетіп қалған, қызығы мен қиындығы 
қатар �рілген �мірдің кемелдену мен 
ке меріне толуы саналатын алпысқа – 
асы ғып-аптықпай, алқынып-
жұлқынбай, са бырын тауыспай 
сарқылмай жетті. Алпыс сабырдың 
жасы, ұлғаюдың басы деп жетті. Алпыс 
есірудің емес, еркін к�сілудің, жарқын 
шешілудің, кішіні кешірудің, үлкеннің 
мерейін �сірудің кеңістігі екенін 
айналасына айшықтап, тайғақтап емес, 
айғақтап тұрып жетті. Ақты ақ деді, 
қараны қара деді. Жақсыны бауырға 
басты. Алысты жақындатты. Kткеннен 
�неге алып, келер күннің �ріс-�ркенін 
пайымдап, айналасы мен аға болар 
тұғырлы тұсқа тіміскіленбей, к� рін ген 
жерге тұмсығын тықпай, тура жол дан 
таймай жетудің т�те де т�тенше �не гесін 
к�рсетіп жетті. Қысқасы, ешқа шан 
пендауилықтың арнасынан асқан жоқ!

Жаратылыс бойына к�семдік пен 
ше шендікті қатар дарытқан 
Қайрағамды қазіргі жастар біле бермеуі 
бек мүмкін. Ол – заңдылық. Kйткені 
қанша дегенмен бұл заман «Инста» мен 
«Тик-токтың» заманы ғой. Бірақ мен ес 
біліп, теледидар к�ргелі Қайрағамның 
қою дауысы гүр ете қалғанда, сол 
теледидарға телміріп отыр ған жұрттың 
бәрі дір ете қалатындай әсер 
қалдыратын. )сте, )нуар Байжан  баев 
секілді аға буынның к�зін к�ріп, 
тәрбие сін алып, тәлімін бойға 
сіңіргеннен кейін �з аузынан естідік. 
С�йтсек, Қайрағам ке шегі қылышынан 

жыртысып, қызылшеке пікір 
таласынан талай рет тікелей эфирге 
шығып, бүкіл қазақ сахарасына сан 
мәрте хабар таратқанын жалпақ жұрт 
қайдан білсін?! Тіпті, күні бертінге 
дейін Қазақ радио сы ның к�шін 
Астанаға Қайрағам бастап ке ліп, 
елордадан алғаш рет 1997 жылы 
10 қаңтар таңғы сағат 06:00-де 
«Ақмоладан с�йлеп тұрмыз», – деп 
хабар таратқан да Қайрат Жанатұлы 
екенін, с�йтіп қазақ тың )нұранын 
бірінші рет Астана аспа нында 
әуелеткенін де екінің бірі біле бер-
мейтіні анық енді...

Айтпақшы, қызыл с�зді сапырып 
оты рып, санама тағы бір дүние сап ете 
қал ды. Қазір ғой әлеуметтік желінің 
әкіреңдеген заманы. Лоқ еткізіп 
телефон дағы тілдей бетке бәрін т�ге 
салады. Бе тінен қақпаған соң, бетімен 
кеткен буын ның келбеті бұл... Ал 
Қайрағамдар с�з бостандығы дегеннің 
қадір-қасиетін қат ты сезінген буын. 
Журналистиканы тек жаңалық жазып, 
хабар тарату деп емес, с�з �нері, тіл 
ғылымы деп түйсінген ұр пақ. 
«Жауырды жаба тоқыса да» сын мен 
шынды жазған дүниелеріне сыналап 
кіргізіп, астарлап жеткізген шебер 
жетелі буын. Содан кейін ғой Қайрағам 
қатарлас аға буынның жазғандарын 
жұрт әлі күнге дейін іздеп жүріп оқиды. 
Оның үстіне цензура буып тұрған 
тұста, қалам алып, қара орман қалың 
оқырман мен тыңдар манның ішіне 
сіңіп к�р! Сол Қайрағамдар алдыңғы 
толқын аға буын Шерхан Мұртаза, 
)нуарбек Байжанбаев, Омархан 
Қалмырзаев, Құсыман Игісін, Сағат 
)шімбаев, Ғаділбек Шалахметов, 
Ұлжан Пармашқызы, Сауық Жақанова, 
Аман жан Еңсебайұлы, Бүркіт Бекма-
ғамбетов, )бдірәлі Б�лебай сияқты кіл 
таланттан тәрбие алып, тәлім терді. 

Кейбіреуінің ш�лмегін тасып, ш�лін 
басып, аға буын ның ішіне сыймаған 
шер мен сырына қанығып �сті. Қазір 
қарап отырсаңыз, сол аға буын мен 
бүгінгі буынды жалғап отырған алтын 
к�пір ағаларымыздың да қатары 
азайып бара жатқан секілді сезіледі. 
Сондықтан да Қайрағам секілді к�пті 
к�рген қарапайым ғана қайрат керден 
біздің үйренеріміз әлі к�п. 

 Қысқасы Қайрағам �зін қырық 
жыл қызмет істеген Qazaqstan Ұлттық 
арна сы ның ұжымына ғана емес, күллі 
қазақ еліне, қазақ жеріне адал қызмет 
етуден артық бақыт жоқ деп ұғатын 
ұлықтардың қатарынан. )лгі «Ұлық 
болсаң кішік бол», – деген тәмсіл дәл 
осы Қайрағама қаратып айтылғандай. 
Kйткені ата жасы дейтін асуға сабырын 
сарқымай, салмақ пен, салиқалы, 
сырбаз күйде жеткен жанның бүгінгі 
�мір сүру салты, еңбек ету тәртібі 
осыны меңзейді. Иә, ел мен жерге 
қалтқысыз қызмет ету – екінің біріне 
бұ йы ра бермейтін олжа. Қайрат 
Жана тұлы «�з биігіне» міне – ерен 
еңбекпен, қайсар жігермен, табанды 
талаппен, сабырлы мі нез, салиқалы 
парасатпен келген ора сан зор олжаның 
иесі. )у баста туған жерін сүйіп, елімен 
ет-жақын араласып жетілген 
халықшыл, к�пшіл жанның қалыбы 
әлбетте, кісілік кескіні осылай болуы 
тиіс деп ойлаймын. )рине, қазіргі 
қоғам дамуының үрдісінен қарасаңыз 
алпыс – шынымен тал түс. Сондықтан 
біз Қайрағамды тұғырынан түспей, 
бесін мен ақшамға қарай алқынбай 
алшаң басып, айналасына әлі талай 
таным мен пайым, тәлім мен тәрбие 
беріп жүретініне әлбет те, бек 
сенімдіміз. 

Айбек ҚОБДАБАЙ,
Астана қаласы

�аза' телеви-
зиясыны� 'ара 

ша�ыра%ы Qazaqstan 
=лтты' арнасы мен �айра%а 

егіз *%ым. Сенесіз бе?! Студент 
кезінде та%ылымдамадан >ту 

�шін 'ара ша�ыра'ты� табалды-
ры%ын атта%ан жас �айра%амны� 
сол 'асиетті ша�ыра'та 'ызмет 

еткеніне биыл табаны к� -
ректей 'ыры' жыл болды. 

Та%дырлы, талайлы 
'ыры' жыл...

ҚЫЗЫЛШАДАН 
ҚАНТ ҚАНА АЛЫНБАЙДЫ

Жетісуда%ы негізгі да'ылдарды� 
бірі – 'ант 'ызылшасынан тек 'ант 
'ана алынады деп ойлайтындар 
'а те     леседі. Стратегиялы' ма�ызы 
бар техникалы' да'ылды� м�мкін -
дігі мол екенін, ебін тап'ан жан 
одан б�гінде �лкен с*раныс'а ие 
бір        неше >нім ала алатынын тал-
ды'ор%анды' кәсіпкер Олжас Най  за-
беков дәлелдеді. Ол жа'ында 'ант 
'ызылшасынан бірнеше да йын >нім 
алатын ша%ын цехты іске 'осты. 

Жетісулық кәсіпкер бірінші кезекте 
Қазақстан Республикасының Тағамтану 
институты мамандарымен кеңесіп, қызыл-
шадан экологиялық таза �нім түрлерінің 
�ндірілуін зерттеп, зерделеді. Біршама із-
деністі жұмыстардан соңғы қорытынды 
шығарып, соның нәтижесінде �ңдеу ісін 
бастаған. Осылайша, �ткен жылдың соңы-
на қарай аумағы 2 мың шаршы метр бола-
тын екі б�ліктен тұратын �ндірістік ғимарат 
тұрғызып, арнайы цехты жабдықтады. 
Цехтың ішіне қант қызылшасын �ңдейтін, 
қолдан құрастырылған құрал-жабдықтар 
орнатты. Бұл жабдықтардың қуаты шама-
мен айына орта есеппен 3 тонна шикізатты 
�ңдеуге қауқарлы. Іле-шала К�ксу ауда-
нынан 3 тонна қант қызылшасын сатып 
алады. Алдағы уақытта ісі ілгерілейтін 
болса, басқа аудандардан да шикізат ала-
тынын айтады. Цехта бүгінге дейін 1 тонна 
қант қызылшасынан 300 литрге жуық 
шәрбат дайындалған. 

Жас кәсіпкер алдағы уақыттағы 
ізденіс тері мен �ндірістік үдеріс барысын-
да Жетісу жерінде �сірілетін қызылшаның 
қай сортының �німділігі жоғары екенін 

шығады екен. Компот пен квас сусын 
ретінде пайдаланылса, шәрбатқа кондитер-
лік салада сұраныс �те к�п, сол сияқты 
к�ктемде ұйқысынан оянған бал араларын 
азықтандыруда да пайдасы мол. Ал жомды 
жұмыртқаны жарып шық      қанына бір күн 
болған жас балапандарға берсе, балапанның 
тез ширап к�терілуіне оң ықпал етеді. 

«Тағамтану институты шығарған �нім-
деріміздің қауіпсіз әрі пайдалы екенін 
растады. Осыған байланысты шәрбаттың 
алғашқы легін Текелідегі тәтті тоқаштар 
шығаратын кәсіпорынға тестілеуден �т-
кізуге ж�нелттік, Алматыдағы «Алматы 
Боттлерс» компаниясына да жіберілуде. 
Болашақта осы және басқа да кондитерлік 
мекемелермен, құс және омарта шаруа-
шылықтармен келісімдер жасаймыз деген 
жоспарымыз бар», – дейді Олжас Найза-
беков. 

Кәсіпкердің тағы бір арманы – цех 
жұмысын автоматтандыруға күш салу. Ол 
шетелдік компаниялардың қызылшаны 
жуып, турап, қайнатып, жомды кептіру 
үдерістерін түгелдей �зі атқаратын арнайы 
құрылғыларын мемлекеттік бағдарлама-
лардың қолдауына жүгіне отырып, сатып 
алсам дейді. «Жұмыс толық автоматтан-
дырылатын болса, онда цехтың қуаты 
еселеп артар еді», – дейді ол. )зірге кәсіп-
кер 3 адамды жұмыспен қамтып отыр. 
Болашақта жоспары іске асып, цехтың 
іргесі кеңейіп, қуаты артып жатса, жұмыс-
шылардың да санын к�бейтпек. 

Кәсіптің осынау �згеше түрін бастауға 
�ңірде қант қызылшасы алқаптарының 
ұлғайтылуы себеп болған. Жалпы, былтыр 
облыста 8 500 мың гектар жерге тәтті түбір 
себіліп, Ақсу, К�ксу зауыттарына 330 мың 
тонна шикізат �ткізілген болатын. Биыл 
11 500 гектарға жуық жерге егу жоспарла-
нып, одан 460 мың тонна қант қызылша-
сын алу межеленіп отыр. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы

зерттеп-зерделеп, кейін шығымы, қант-
тылығы жоғары тұқымды �зі де егіп, �з 
�німдерін пайдаланып к�рмекші. 

«)зірге цехтағы жұмыстың бәрі қол 
күшімен жасалады. Яғни, қызылшаны 
қолмен жуамыз, сосын к�к�ніс турағыш 
құралға апарып саламыз, тартамыз. Одан 
шыққан туралған қызылшаны отқа қойып 
он сағат қайнатып, шырынын аламыз. 
Kңдеуден қалған жомды кептіріп, оны да 
кәдеге жаратамыз. С�йтіп, жалпы саны 4 
түрлі �нім аламыз», – дейді кәсіпкер Ол-
жас Найзабеков. 

Цех басшысының айтуынша, әзірге �нім 
шығаруда шәрбат пен жомға негізгі басым-
дық беріліп отыр. Жалпы, қант қы     зыл -
шасынан қайнатылған сұйықтық тың қант-
тылығын т�мен деңгейде дайындаса – ком-
пот, қанттылығын 20% м�лше   рін де әзірле-
се – квас, ал 30%-дан асырса, шәрбат болып 
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Қараша қамын 

Олай дейтініміз, бұған дейін тек «қала» 
статусымен тұрған шаһарға енді қолында 
мал ұстаған қожалықтар лек-легімен ағы-
лады. Сондай-ақ алдында бес-он тұяғы 
бар, бұрын ауылда тұрып, мал жайып үйре-
ніп қалған ағайынның да саны артпақ. Ал 
т"рт түлік жүрген жерде мал бордақылау, 
оны сою сынды орындардың қатар жүре-

тіні анық. Бірақ сол мал сою алаңдарының 
бәрі санитарлық талапқа сай келмейтіні 
айтпаса да белгілі. Оған қоса, үй ауласында 
мал сойып, оның қан-жынын арыққа ағы-
затындардың да саны азаймайтыны ай-
қын. Салдарынан шаһардың шырайы 
қа шып қана қоймай, санитарлық-эпи-
демио логиялық қауіп те т"нбек. 

Жуырда бұл мәселені Тараз қаласының 
әкімі Бақытжан Орынбеков аппараттық 
кеңесте к"теріп, Ауыл шаруашылығы б"лі-
міне заңсыз қасапханалар мен мал борда-
қылау алаңдарының есебін шығарып, 
олар мен күресті күшейтуді тапсырды. 
Бұ ған дейін тек жәрмеңке "ткізіп, ауыл 
шаруашылығы саласына ендеп енбеген 
б"лім үшін бұл жүгі ауыр жұмыс болғаны 
анық. Содан болар қалалық Ауыл шаруа-
шылығы б"лімінің басшысы Жанболат 
Таңатаровқа хабарласқанымызда, ол қала-
да заңды тіркелген 6 мал сою алаңы жұмыс 
істеп тұрғанын, ал қалғандары бойынша 
зерделеу жұмыстары енді қолға алынғаны 
туралы ғана ақпарат бере алды. 

Негізі, заңсыз қасапханалар әр аумақта 
бар екенін әркімнің іші біліп отыр. Оны 
біз айтпасақ та, қала тұрғындарының "зі 
ашына жеткізуде. 

– «За линей» аталып кеткен алқаптағы 
үйімнің дәл жанында қасапхана жұмыс 
істейді.Оның иесі санитарлық талаптарды 
мүлде сақтамайды. Мұнда екінің-бірі 
күнара мал сойдырып, ішек-қарны мен 
қанын ағызып әкетіп жатады. Ал одан 
шыққан жағымсыз иіс қолқаңды қабады. 
Тараз қаласының онсыз да ауасы таза дей 
алмайсың. Енді оған мал қиы мен аққан 
қаны қосылып отыр. Жаздың аптап ыстық 
күндері, тіпті дем жетпей, тұншығып 
қаламыз. Малды сойғаннан кейін қаны 
мен қалдығын арнайы жерге к"міп, 
заласыздандырса мақұл-ақ қой. Кейде 
балалар оны байқамай басып кетеді. Күні 
ертең одан ауру тарамасына кім кепіл?! Біз 

соған алаңдаймыз. Бұл туралы иесіне сан 
мәрте ескерткенімізбен одан еш нәтиже 
шықпады. Енді осы мәселені құзырлы ор-
гандар қадағалау алса деген тілегіміз бар, 
– дейді шаһар тұрғыны Бинұр Шакиза-
даева. 

Негізі 2011-2012 жылдары облыс дең-
гейінде мал сою алаңдары мен пунктерін 
ашу бастамасы к"терілген еді. Сол сәтте 
қазы надан 16 мал сою алаңы мен 4 пунктің 
әрқайсысына 10 млн теңге к"лемінде 
қаржы қаралған. Осылайша, 20 мал сою 
орнын әзірлеу үшін 200 млн теңге б"лінген. 
Одан б"лек, жекеменшік қаржы к"здері-
нен тағы 61 мал сою нысанының жобасы 
да йындалған еді. Мұндай ауқымды құры-
лыс арқылы жергілікті билік мал аурулары-
ның алдын алып, тұрғындарды да тәртіпке 
шақырамыз деп жоспарлаған. Алайда осы 
алаңдардың бүгінде некен-саяғы ғана жұ-
мыс істеп тұр. Себебі аталған алаңдардың 
бі рінде бір жылда 21 бас қана мал сойыл-
ғаны туралы дерек талайдың санасына 
салмақ салды. Сонда 10 млн теңгеге са-
лын ған мал сою алаңында жыл шінде 21-
ақ бас мал сойылатын болса, оның тиімсіз 
екені айтпаса да түсінікті. Сондықтан 
халық малды алаңда емес, ауласында 
соятынына к"з жеткізген жергілікті билік 
"кілдері де «бастан құлақ садаға» деп бұл 
жобаны қойған. Ал қазынадан қаралған 
200 млн теңге желге ұшты. 

«Аузы күйген үрлеп ішеді» деп қазір 
шенділер мал сою алаңдарын ашу мәселені 
түбегейлі шеше алмайтынын біліп отыр. 

;рі қаладан екі аудан құрылғанда заңсыз 
қасапханалардың саны к"бейетінін іштей 
сезуде. Сондықтан бүгіннен қамданып, 
зерделеу жұмыстарын қолға алуда. Алайда 
бұдан нәтиже шыға ма? 

Ветеринар Қарлығаш Ешназарованың 
айтуынша, мал кәсіп ғана емес, жұқпалы 
аурулардың да бірден-бір к"зі екен. Сон-
дықтан қасапханаларды ретке келтермей, 
қауіпсіздік мәселесі туралы айтудың "зі 
артық к"рінеді.  

– Т"рт түліктен келетін ең қауіпті 
аурулар қатарына топалаң, туберкулез, 
бруцеллез, аусыл, құтыру, қойдың жыбыр-
лағы (брадзот), қозының анаэробты ди-
зен териясы, ауески ауруы, шошқа тұмауы, 
некробактериоз, тулеремия, хламидиоз, 
түйе обасы және маңқа жатады. Аталған 
індеттер тез таралады және денсаулыққа 
тигізер қаупі "те жоғары. Бір ғана бруцел-
лезді алып қарасақ, бұл сырқат мүйізді ірі 
қара малдан, сондай-ақ қой-ешкіден жұға-
ды. Мұндай кеселдердің жұ ғуы  жануар-
ларды сою, ет және ет "нім дерін сараптау 
кезінде мемлекеттік сани тарлық бақы-
лаудың ережеге сай болмауы немесе орын-
далмауынан болады. Сондықтан малдың 
ауру екеніне күмәнданған жағдайда 
жануарларды союға қатаң тыйым салы-
нады. Малдың ауруын анықтап, диагноз 
қойғанша оны б"лек ұстаған ж"н. Оның 
дертке шалдыққан не шалдықпағанын 
анықтағаннан кейін ғана ветеринарлық 
маманның қадағалауымен жануарларды 
союға болады. Амалсыздан сойылған 
малдың еті ветеринарлық-санитарлық 
сараптаудан "ткізіледі және микро-
биологиялық, биохимиялық зерттеулер 
жүргізіледі. Ал "нім зиянды болған жағ-
дайда оны утильдеуге ж"нелтеді. Вете-
ринарлық-санитарлық сараптау нәтиже-
сінде бұл жағдайлар анықталса, мал иесі 
қылмыстық және әкімшілік жауапкер-
шілікке тартылуы мүмкін. Сол себепті 
«малым ауру емес» деп оның қан-жынын 
сырт қа т"гуге болмайды. Себебі т"рт тү-
лік тің сырты сау болғанымен оның іш 
құрылыстарында қауіпті дерттер болатын-
дығын ұмытпаған ж"н. Ал ондағы инфек-
циялар ішек-қарынмен бірге ауаға тара-
лады. Сәйкесінше сол ауамен тыныстаған 
адамдар да осы ауруды жұқтырып алуы 
әбден ықтимал, – дейді мал дәрігері. 

;рине, маманның қауіпі орынсыз дей 
алмайсың. Себебі былтыр Талас ауданын-
дағы бір тұрғын үй ауласында ауру мал 
сойылып, тұтас ауыл карантинге жабылған 
болатын. Соңы мамандар мал етін тұтын-
ған немесе байланысқа түскен адамдардың 
барлығынан сынама алып, эпидемиолог-
тардың к"мегімен індеттің бетін қайтарған 
еді. Беті аулақ, алайда дәл осындай жағдай 
облыс орталығында қайталанса, онда 
ауруды ауыздықтай аламыз деп айту қиын. 
Сондықтан жауаптылар Таластағы жағдай-
дан сабақ шығарып, қасапхана лар ды 
түгелдей тексеріп шығуы керек. «;кесі» 
мен «Жәкесі» барлардан да сескенбей, 
мамандар бұл мәселеде батылдық танытса 
ғана қауіптің беті сейіледі. Бәлкім зерделеу 
жұмыстарына прокуратура мен құқық 
қорғау органдардың "кілдерін де жұмыл-
дырған ж"н шығар. Сол кезде к"кесі 
барларды да бір сабасына түсіруге мүмкін-
дік туады. Егер бұл мәселеге қазір жіті 
к"ңіл б"лмесек, ертең бармақ тістеп қа-
луымыз мүмкін екенін жауаптылар ұмыт-
паса екен дейміз...

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы  

ҚÀÒÀҢ
ТЕКСЕРІС ҚАЖЕТ

Б�гінде Тараз 
�аласыны� аума�ы 

ке�ейіп келеді. 
Б#�ан дейін �ала�а 

бір�атар ал�ап 
�осылып, ауыл 
т#р�ындары бір 
к�нде �алалы� 

болып шы�а келсе, 
енді былтырдан 

бастап, ша*ардан 
екі аудан �#ру 

мәселесі 
к-терілуде. Б#л 

-з кезегінде 
жа�ын елді 

мекендерді �ала 
аума�ына ендіріп, 

т#р�ындарды� 
санын та�ы 

арттырма�. О�ан 
�оса, екі ауданмен 

бірге к-не 
ша*ар�а б#рын-
со�ды болма�ан 
шаруашылы�тар 

мен 
�ожалы�тарды� 

�лкен легі келмек. 
7рине, б#л 

�уанарлы� жа�дай. 
Алайда «тая�ты� 

екі #шы бар 
болатыны» секілді, 

екі ауданны� 
�#рылуынан 

келе�сіздіктер 
тумай ма? 

ОЙЛАР?
«АҢҚАУ ЕЛГЕ – АРАМЗА МОЛДА»

Жарнаманың бірінен  Шымкент қала-
сының Ынтымақ тұрғын алабы аймағынан 
8 соттық жердің 2 миллион теңгеге саты-
лып жатқанын к"ріп, ол бар жиған-
тергенін алып, жетпегенін ағайын-туыстан 
қарыз данып, учаскелік жер сатып алады. 
Қуа нышы қойнына сыймай, жаңалықты 
жеткізген сәті әлі к"з алдымызда... 

«Ертерек баспанасының іргетасын 
қалап, қабырғасын к"теріп қоюымыз 
керек» деп жанталасып жазымен ауылдағы 
ағайынын жинап, құрылыс бастағанын да 
білеміз. Күннің аптап ыстығында жұмыс 
істей жүріп, құрылысшыларына ас-су 
тасығанынан да хабарымыз бар. Осындай 
к"ріністің барлығы да к"з алдымызда "тіп 
жатқан еді. Жаздың  соңғы айларының 
бірінде  к"здің жасын к"л етіп, хабарласқан 
бейнесі қатты әсер етті. Бейнеқоңырау 
шалған Жанардың арғы жағында да улап-
шулаған халықты к"рдік. Үлкен-үлкен 
алып техникалар салынып біткен, жарым 
жартылай құрылысы жүріп жатқан үйлерді 
баса-к"ктеп бұзып жатыр. Сол күні таңда 
осы маңдағы тұрғындарды ауыр техника-
ның даусы оятқан. Айдың-күннің аманын-
да ел азан-қазан болып жатыр. Құдды 
жаугершілік заманда елді шапқан жау 
секілді. Ешқандай ескерту жарияланбай, 
әп-сәтте елді әбігерге түсірген де қойған. 
;кімдік "кілдерінің айтуынша, тұрғындар 
заңсыз құрылыс жүргізіп, үй салып алған. 
Құжат бойынша осынау 24 гектар жер 
учаскесі Шымкент қаласы әкімдігі Жер 
ресурстары басқармасына тиесілі. Бұзу 
жұмыстары тоқтамайды. Құзырлы орган-
ның табалдырығын тоздырған тұрғындар 
да осы жауапты естіді. Заңсыз салынған 
құ рылыс түбі бұзылады, қазір күдікті деп 
танылған бір адамның үстінен іс қозғал-
ған. 

Ал тұрғындар мұндағы жерді жарнама 
арқылы 1,5-2 млн теңге к"лемінде қол-
жетімді бағада сатып алған. Жарым-жар-
тылай құжат берген жерді сатушы барлық 
құжаттандыру шаралары үйді салып біткен 
соң жүзеге асады деп сендірген. Осылайша, 
«Аңқау елге арамза молда» тап болған. 
Бар лығының да жағдайы Жанардың тағ-
ды ры мен шамалас. Міне, содан бері 
ынтымақтықтар қай күні үйіміз түгелдей 
бұзылып кетер екен деген үреймен жарым-
жартылай бұзылған  үйлерінде күнелтіп 
отыр. 

Бірақ арамза молданың да қандай да 
бір артында сенетін адамы, қолында 
құжаты болуы мүмкін. ;йтпесе, "здігінен 
бос жатқан жерді халыққа үлестіре салуы 
ақылға қонбайды. 

Жалпы, Шымкентте былтыр дәл осы-
ған ұқсас жағдайлар жиі қайталанды. Абай 
ауданына қарасты Достық елді мекенінде 
орналасқан 50 заңсыз үйдің құрылысы 
бұзылды. Мұның алдында да заңсыз 
құрылыс деп танылған 150 үй құрылысы 
бұрынғы қала әкімі Мұрат ;йтеновтың 
тапсырмасымен бұзылған. Биліктегілер 
«тұрғындар әкімдіктің рұқсатынсыз бос 
жатқан жерлерді "з атына рәсімдеп алған» 
деген пікірде. К"бісі белгі ретінде шағын 
үйлер тұрғызып, қоршау орнатып қойған. 
Абай ауданы бойынша мұндай үйлердің 
жалпы саны — 1 470. Ынтымақ және 
Достық елді мекендеріндегі 200-ге жуық  
осындай үй бұзылған. 

ЗАҢСЫЗ ҚҰРЫЛЫСТАРҒА КОММУ-
НИКАЦИЯ ОРНАТУҒА РҰҚСАТ 

БЕРГЕН КІМ?
Жуырда Мәжіліс депутаты Болатбек 

Нәжметдинұлы Шымкент қаласына жаса-
ған жұмыс сапары барысында әкімдікте 
"ткен кезектен тыс кеңейтілген мәжілісте 
осынау заңсыз ғимараттарға рұқсат беріл-
ген электр қуаты, табиғи газ мәселесін 
к" терді. «Заңсыз салынған ғимараттар мен 
тұрғын үйлермен қалайша монополистер 
келісім жасаған», деп ренішін білдірді Мә-

жіліс депутаты.   Себебі мұндай мәселенің 
соңы қайғылы жағдайға ұласпасына кім 
кепіл?! «Мәселен, Оралдағы кафе мен Ал-
ма ты қаласындағы жатақханадан шыққан 
"ртке заңсыз салынған нысан деген баға 
берілді. Сонда Т"тенше жағдай  департа-
менті, Табиғи монополияларды реттеу 
комитеті оқиға болғанға дейін не істеген? 
Біз де Шымкентте қайғылы жағдай болға-
нын күтіп отыра беруіміз керек пе? Бізді 
заңсыз салынған нысандар мәселесі тол-
ған дырады», – деп Т"тенше жағдайлар 
департаментіне шүйліккенде ондағылар 

кәсіпкерлік нысандарды тексеруге құқы 
жоқ екенін айтып ақталғандай болды. 
Шым кент қалалық Т"тенше жағдайлар 
департаменті бастығының міндетін ат-
қару шы Еркін Отарғалымұлы «қалада 230 
мың газ абоненті, газға қосылған 190 мың 
жеке тұрғын үй бар екенін, соңғы 5 жылда 
газды тексеру жүргізілмегендіктен адамдар 
экспоненциалды қарқынмен қаза болып, 
газдан уланып жатқанын» атап "тті. 

Бұл жиында жоғарыда айтылған Абай 
ауданындағы «Ынтымақ» және «Достық» 
ықшамаудандарынан заңсыз, рұқсат 

етілмеген құрылыстың к"птеп анықтал-
ғаны аталды. Бұл ж"нінде Шымкент 
қаласы прокурорының орынбасары Бақ-
тияр Мұхамеджан: «Біз барлық кәсіпкер-
лерді заңбұзушылықтары үшін жауапқа 
тартып, жұмысын тоқтатып жатырмыз. 
Былтыр рұқсатсыз құрылыс бастаған 90 
дерек анықталды. Бірақ «қалай адамдар 
рұқ сатсыз құрылыс бастайды?» деген сұ-
рақ мені де мазалайды. Мұнда бір түсін-
беушілік бар. Заңсыз салынған құрылыс-
тарды сүріп, тартып алу оңай болған жоқ», 
– деді. Құрылыс б"лімінің басшысы да 
заңсыз салынған ғимараттардың барлы-
ғын, мейлі кәсіпкерлік нысандары бол-
сын, мейлі егіс алқаптарындағы тұрғын 
үйлер болсын, бұзу "те қиын болғанын, 
әрбір факті үшін ұзаққа созылған заңдық 
шайқастар жүргенін жеткізді.

«Екі жылдың ішінде біз қала бойынша 
заңсыз салынған 3 мың үйді анықтадық. 
Ал қазір пайдалануға жарамсыз және 
сондай үйлерде адамдардың тұрып 
жатқаны бойынша жайттарды зерттеп 
жатырмыз. Жарамсыздарын сот арқылы 
бұзуға әзірміз. Дегенмен мемлекеттік акт 
алмаса да коммуникацияға қалай қосыл-
ғаны таңдандырады?», – деп атап "тті 
Шымкент қаласы әкімдігінің Сәулет, қала 
құрылысы және жер қатынастары басқар-
масының басшысы Нұрбол Жүнісбеков.

Билік пен қарашаның арасындағы 
байланыстың сыйқы осы. ;упірімдеп 
күнелтіп, бір баспанаға мұқтаж болып 
жүрген жандар жиған-тергенін беріп, үй 
салып қуанып жатса, билік оны заңсыз деп 
бұзуда. ;рине, құжаты заңсыз дүниеге 
кешіріммен қарау келіспес. Дегенмен 
заңсыз құжат бергендердің артында билік 
"кілдерінің болуы да әбден мүмкін ғой. 
Тіпті, олардың жарық пен газ тұтынуына 
рұқсат беріп отырғандар да алыс кете 
қоймаса керек?! Мұндайлар неге жауапқа 
тар тылмайды? Екі ортада «аһ» ұрып қала-
тын тағы да қалың қараша. Биліктің 
айтары: «Алаяққа алданып қалмаңыздар». 
Осымен с"з тәмам. Қарашаның қамын 
шешудің қандай да бір механизмі болуы 
керек шығар... Ал Жанар сияқты қара-
пайым азаматтар жамандықты ойламауға 
тырысып, билік тен бір шапағат күтіп жүр

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы 

Жанар Шымкент �аласынан 130 
ша�ырым �ашы�ты�та�ы шал�ай 
ауылдарды� бірінде т#рады. Жолдасы 
ертеректе -мірден -ткен, жал�ыз -зі  
бес #л, �ызды  с�йрелеп жетілдірді. 
7лі де ая�тандырма�ан перзенттері 
бар. Та�дыр тау�ыметін к-п к-рген 
ана балалары -сіп, енді �ана ая�тан 
т#рып, -з �олы -з аузына  жеткен 
со�,  балаларына �й салып беруді 
ойлап,  жар�а� �#ла�ы жасты��а 
тимей, тәулікті� 24 са�атында ж#мыс 
істей бастады. 

КІМ
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Павлодарда то�ыз��мала�тан ерлер мен әйелдер арасында�ы 
�аза�стан Республикасыны' чемпионаты +тіп жатыр. О�ан елді' 
17 облысынан 130-�а жуы� спортшы �атысуда. 

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

«Заманына қарай адамы» демекші, жас-
тар талғамындағы қазақ әндері аз емес. Қазақ 
тілінде жастардың жүрегін жаулап алған топ 
әндердің үлкен артықшылығы бар. Ол 
артықшылық – шетелдік әннің ауди-
ториясын толтырғанша, әншілерін ығыс-
тырып, отандық топқа назар аударту. Бүгінге 
дейін заманауи әндерге түрлі сын айтылып, 
оның мазмұндық жағының кем шін тұстарын 
баса айтқан пікірлер қаптап кеткен болатын. 
Ал қазір жастар музыка сының қарқыны 
дүйім жұрттың назарын %зіне қаратып отыр. 
&нер адамдарының айтуынша, қазақ тілінде 
кез келген жанрда айтатын әншілерді, 
әндерді табуға болады. Ести қалсаң, 
естеліктерді еске түсіретін, мәні мен сәні 
жарасқан әндер %ткеннің еншісінде қалмай, 
қазір қайта жаңғырып, жаңа образбен 
шығып жатыр. Тыңдар манның да талғамы 
жоғары, ессіз әнге елікпей, есті әнді іздеп 
жүріп тыңдайтындар к%п. Сауалнама 
барысында жастардың пікірі бір арнаға 
тоғысқанын байқадық.  Тыңдайтын 
тақырыптары мен орындаушы лары да ұқсас.

«Ең бірінші, әннің әуені мен с%зінің 
байланысына мән беремін, к%ңіл күйіме 
байланысты тыңдаймын. Қазіргі танымал 
әншілердің әні ұнайды, олар тек заманауи 
әндер айтып қоймайды, мысалы 15 жыл 
бұрын «хит» болған «Жоқ, жаным» әнін 
Калифорния қайтадан хитке айналдырды. 
Осындай естілігі бар ескі әндердің қайта 
оралуын жастар да қолдайды. Негізі, 
жастардың толқыны бірдей болғандықтан, 
к%біне әуеннің ырғақтарына ғана мән береді 
деп ойлаймын», – дейді Аян есімді студент.  

Жылдың хит әнінің бірі болған «Пуэрто-
Рикодағы қызға бас кетеді» қатары, мән 
бер сеңіз, жастар арасында кең тараған 
«тренд» с%здерден құралған. Міне, %з ара-
сында жиі айтылатын с%зі бар әндерді жас-
тар дың «басы кетіп» тыңдайтыны сон-
дықтан. Мәдениеттің күйін күйттеп жүрген 
музыканттардың еңбегі мен қазіргі поп-
индустриямыздың ахуалы аясында %нер 
саласының мамандарымен әңгімелесіп 
к%рдік.

Мерей 
СЕМБАЙ,

 өнертанушы:

«ТАЛАНТТАР-
ДЫ ТАНЫТУҒА 

МАРКЕТИНГ 
ЖЕТПЕЙ ТҰР»
– Джаз, soul, RB, 

рэп, блюз, элек трон 
музыка жанры ның Қазақстанда 

дамуы қанша лық ты маңызды деген сұрақ 
туындауы мүмкін. Біріншіден, бұл жанрлар 
әлемде кеңінен тараған, сон дықтан қазақ 
поп музыкасына жаңа палитралар, дыбыстар, 
жаңа ырғақтар, стиль дер алып келуі мүмкін. 
Екіншіден, ке  ре мет туындылар шығып 
жатса, Қазақ стан әлемге ашық ел ретінде 
мәдени бей не, дамыған мемлекет деген 

имидж қалып тасуына, сондай-ақ музыкалық 
идея лардың халықаралық алмасуына, ха-
лық  аралық аудиторияның назарын аудартуға 
ықпал ете алады. Қазақстанда джаз аса қатты 
дамымаған. Джаз бағытында жұмыс істейтін 
композитор ;ділжан Толықпаевты ғана 
білемін және ол Jazz and Soul деген топ 
ашқанын білемін. 

Байқағаным, орыстілді рэп боғауыз с%зге 
толы, ал қазақ рэпінде ондай тенден ция 
аздау. Еңліктің рэп әндерінде, тіпті қазақтың 
мақал-мәтелдеріне, жазушы лардың қанатты 
с%здеріне сүйену бар. Q-pop-та агрессия жоқ, 
идеологиясы басқа. ;ндерінің тақырыптары 
экология, күш-жігерлі болу, с%нбеу, тағы сол 
сияқты.

Қазіргі қазақ музыкасының экспортына 
жетпей тұрғаны – маркетинг және коман-
далық жұмыс. Орындаушының артында 
үлкен команда жұмыс істеуі керек, мысалы 
американдық The Weekеnd-дің команда-
сында продюсер, менеджерлер, агенттер, 
стилист, визажист, PR–менеджерлер, одан 
б%лек бейне түсіретін, музыка, мәтін жаза-
тын мамандары бар. Бізде, %кінішке қарай 
ондай продюсерлік мектептер қалыптас-
паған. Оңтүстік Кореяда музыкалық индус-
трияны қолдау үшін түрлі бағдарламалар 
қарастырылған. Танымал әртістерге мемле-
кет тарапынан к%мек к%рсетіледі, халық-
аралық фестивальдерге, әлемдік аренадағы 
имиджін нығайтуға к%мектесетін жобаларға 
қатысуға қаржылық қолдау бар. Елімізде 
%нерін әлем танып жатқан %нерпаз қазіргі 
таңда Димаш қана шығар. Басқа да талант тар 
бар, тек сол танымалдылығын арттыру үшін 
маркетинг, PR жетпей тұр.

Роман 
БҰРҚАШ,
 өнертанушы:

«BНЕР – 
ЕРКІНДІК 
АЛАҢЫ»

Музыка сала-
сы соңғы уақытта 

жаңа серпін алды. Бі-
рін шіден, ақпарат тық технологияның мүм-
кін дік тері к%п. Бойында %нері бар адам %зін-
%зі к%рсете алатын платформалар к%бейді. 
&зін таныту к%п материалдық шығын талап 
етпей, бұрынғыдан анағұрлым оңай бола 
бастаған кезде %нердің түр-түрі дамиды.

Екіншіден, жанрда еркіндік бар. &нер 
сыналады, бірақ сынбауы керек. Қазақ 

жастары %здерін еркін сезінетін бірден-бір 
алаң –  %нер. Қазақ жастарының арасында 
хитке айналған әндердің болуы да осы 
еркіндіктің болуынан. Байқасаңыз, орыс 
мәдениетінен, эстрадасынан г%рі, қазақтың 
әні – трендте. Бұрын орыс эстрадалары 
Қазақстанда атақты еді, ал қазір керісінше, 
қазақ әншілері Ресейде танымал болып 
келеді. Мәдени тұрғыда олармен тереземіз 
теңесті деп айтуға болады. ;ннің хаосқа, 
агрессияға толы болуының %зі – стиль. 
Алғашында рок-н-ролды алып келген Литл 
Ричард, Элвис Преслидің оғаш әрекеттерін 
%з заманында халық қабылдай алмаса да, 
жастар арасында танымалдыққа ие болды. 
Қазір де солай, қоғамда жастардың стилі 
б%лек. Сондықтан Q-pop жанрындағы 
әндердің к%п шығуын қолдаймын. Иә, кейде 
к%ркемдік мазмұны жағынан арзан қол, 
сауатсыз жазылған мәтіндер, шұбар ланған 
с%зі бар әндер бар. Ойымша, бұл – қазақ 
тілінің насихатын жасайтын бағыт. &нерге 
еш шектеу қоймасақ, мұндай ән дерге талқы 
к%бейіп, қоғамда қазақ тілінің дұрыс 
насихатталуына әсер етеді.

Жаңа стильдегі әндер шетел сахна-
ларында шырқалып жүр, бірақ Soft-power 
арқылы, яғни жұмсақ күш ретінде қазақ тілін 
%нер арқылы %згелерге әсер ету керек 
дегенмен %нер адамдары айналыспауы 
керек. &нер адамы тек %нерімен, шығарма-
шылығымен айналысса жеткілікті. 

Парасат 
ЫБЫРАЙ, 
музыкатанушы, 
режиссер:

«ҚАЗАҚ 
МУЗЫКАСЫ – 

ТРЕНДТЕ»
Бұрынғы поп жан-

рындағы үздіктер Қайрат Нұртас, Нұрболат 
Абдуллин, Т%ре ғали Т%реәлі болса, қазіргі 
үздіктер қатарын Садраддин, Мирас Жүгі-
нісов, Қанай, Ка ли форния сияқты зама-
науи әншілер то лық тырып отыр. Олардың 
айтқан әні, стилі эстрада әндерін мүлде 
%згертті. Музыка ешқашан бір орында тұр-
майды, оның түрлі жанры әртүрлі уақытта 
шығып отырады. Қазіргі жастар рэп, хип-
хоп жанрындағы әндерді к%бірек тыңдайды. 
Бірақ кәдімгі ырғақты әндерді де айта 
беретін жастар к%бейіп кетті ғой. Агрес-
сиясы да бар, ро ман тикасы да бар. Агрессия 
ол айнала мыздағы жағдай болып тұр ғой 
сонда. Қазіргі жастардың жалпы мінездері 
сондай. Бірақ біздің қазіргі хип-хопта 
ешқандай агрессия, мәнсіз дүние жоқ. 
Q-pop – қазақша поп-музыка деген с%з. Бұл 
жанр – к%біне жастарға арналған музыка. 
Қазір Қазақ стан ды ТМД елдерінің үздігі 
деп алуға болады. Біз тіпті Ресейден алға 
қарай шығып кеткен сияқты мыз. Бізге 
қазір бәрі қарап отыр. Былайша айтқанда, 
қазақ му зыкасы – қазір трендте, тек елде 
емес, басқа да елдерде. 

Музыка +нері адам тал�амы мен заман�а сай ��былып отыратынын 

білсек те, уа�ыт +те келе а�а буын жастар�а сыни к+з�араспен �арай 

беретіні та�ы бар. Батыс музыкасын ты'дап, мәдениетін бой�а сі'іріп 

жат�ан жастар бар дейміз-а�, біра� �азір кез келген жанрда�ы әндер 

�аза� тілінде де айтылып, +зге елді' сахнасында шыр�алып ж>р. Б�л 

– �аза�станды� музыка +неріндегі экспортты' к+рінісі болса, �аза� 

�о�амында шетелден енген субмәдениетті' жа�дайы �андай? 
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өзгерек
...

өзгерек
...

Олардың ішінде 5 еңбек сіңір-
ген спорт шебері, 23 спорт шебері 
және 74 спорт шеберіне үміткер 
бар. Үздіктер рапид және блиц 

турнирлерінде таңдалады. ;р но-
ми нация бойынша алтын және 
күміс жүлдеге қол жеткізгендер 
сәуір айында Түркияда %тетін әлем 
чемпионатына жолдама алады. 
Жарыс қорытындысы 25 қаңтар 
күні белгілі болады. 

– Тоғызқұмалаққа алтыншы 
сыныптан бері қатысып жүрмін. 
То ғызқұмалақ %те қызықты, тар-
тыс ты ойын болғандықтан, осы 
ойынды жалғастырып жүрмін. 
Қар сы ластарым %те к%п, сол үшін 
%зімді дамытудамын. Жақында 
Моң ғолияда 2023 жылы %ткен жа-
рыс та Азия чем пионы атандым. 
Қа зақ стан аты нан үшінші орынға 
ие болдым, – дейді жарыс қатысу-
шысы Томи рис Дәулетбек. 

Жарыс жеңімпаздары алдағы 
уақытта еліміздің намысын қор-
ғайтын болғандықтан, ойын тар-
тысты %тіп жатыр. 

Сонымен қатар музейлерге бару 
арқылы олардың сыни ойлау қа-
білеті мен аналитикалық дағдылары 
да дами түседі. 

«Елімізде 3,9 миллион оқушы 
бар. Біз барлық бала мен жас%спірім 
%нер туындыларын, артефактілер 
мен экспонаттарды %з к%здерімен 
к%ріп, дүниетанымын кеңейткенін 
қалаймыз. Бұл оларға қосымша 

білім алып, тарихи оқиғаларға 
терең үңілуге к%мектеседі. Мектеп 
оқушылары музейлерге негізінен 
сынып жетекшілерімен бірге келе-
тінін байқаймыз. Енді олар оқу 
жылы барысында да, демалыс ке-
зінде де Алматы әкімдігіне қарасты 
музей лерге тегін бара алады», – деп 
хабарлады қала әкімдігі.

ОҚУШЫЛАР МУЗЕЙГЕ 
ТЕГІН КІРЕДІ

24 �а'тардан бастап мек теп о�ушылары >шін Алматы 
музейлеріне кіру тегін бо ла ды. Б�л о�у процесін байытып �ана 
�оймай, балаларды' мәдениетке, +нерге және тарих�а деген 
тере' �ызы�ушылы�ын ояту�а м>мкіндік береді. 

О'т>стік Кореяда �ыс�ы 
жас+спірімдер олимпиадасыны' 
4-к>ні ая�талды. Dзірге жер-
лес теріміз – 14-орында. 
Хок кейшілер Испания мен 
Gлыбритания ��рамаларын 
ірі есеппен �тып, жартылай 
финал�а шы�ты.  

– Дүниежүзінің мықты мемле-
кеттері қатысты, соның ішінде 
қа зақ елі тұғырдан секіруден бірін-
ші орын алды. Бұл қуанышымызға 
бәрі таңғалып, құттықтап жатыр. 

Жалпы, мұнымен шектелмей, ал-
дағы уақытта елімізде қысқы спорт 
түрлерін дамыту керек деп ойлай-
мын. Оған бар жағдай да жасалған. 
Тұғырдан секіру болсын, шаңғы 
спорты, биатлон, спорт түрлерінің 
бәрін Қазақстанда жақсы дамытуға 
болады. Ол үшін жергілікті жер-
лерде осы қысқы спорт түрлеріне, 
әсіресе қысқы мезгілдерде ерекше 
қ%ңіл б%лу керек деп есептеймін, 
– деді Қазақстан Республикасының 
Жас%спірімдер олимпиадасына 
дайындық штабының басшысы 
Елсияр Қанағатов. 

СПОРТШЫЛАР 
14-ОРЫНДА

БҰРЫНҒЫ БҰРЫНҒЫ 
ӘННЕН ӘННЕН 
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